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Puritate
Bijuteria lirică

Virgil CARIANOPOL
Hermina-i doar un pic de viaţă,
Un giuvaer ce dă scântei,
Trăieşte-n nordul cel de gheaţă
Şi-i prinsă pentru-argintul ei.
 
Ca s-o vâneze, vânătorii
Găsesc un golf de gheaţă-n jur
Şi-i dau cu chinoroz pereţii,
Ştiind cât ţine ea la pur.

Hăitaşi cu glasul ca de fiară,
În aerul vibrând sonor,
O-mping apoi, strălucitoare,
Până ce intră-n golful lor.
 
Cu muşchi puternici, temerară,
Cu gheare tari, în teci adânci,
Hermina ar putea să sară,
Să fugă dincolo de stânci.

Decât să-şi murdărească însă,
Cu negru, albul ei de har,
S-aşează pe zăpadă strânsă
Şi-aşteaptă moartea ca pe-un dar.
 
E datul ei, îi scrie-n soartă,
Să dea cuvânt la veşnicii:
Mai bine să lucească moartă
Decât murdară printre vii.

la PaS, PrIn CaPITala BanaTuluI l la PaS, PrIn CaPITala BanaTuluI
Ioan HAŢEGAN

Într-o seară, pe 4 mai 1909, odată cu 
apusul soarelui, fapt întâmplat la ora 

19,09, îşi face apariţia proaspăt frizat - cele-
brul primar al Timişoarei, Carol Telbisz, în 
faţa clădirii noi a cinematografului construit 
în parcul Coronini din Fabric. Este întâmpi-
nat de proprietari şi alte personalităţi. La ora 
19,30, începe prima reprezentaţie în această 
sală specială de cinematograf. Lumea zi-
cea și zice și azi - fie cinema, fie kino, fie 
mozi. Teatrul electric din Fabric, cum i se 
mai spunea, beneficiază de fanfara Regi-
mentului 61 Infanterie, care are onoarea de 
a apropia înalţii oaspeţi de momentul primei 
proiecţii, ce conţine nouă filme: muzică, in-
trarea preşedintelui american Taft la Casa 
Albă, o scenetă umoristică, o proiecţie în 
culori, o prezentare turistică a unei regiuni 
italiene, apoi zece minute de pauză şi reclame, un 
moment sportiv şi recreativ din Indonezia, „To-
sca” și o dramă teatrală, ca încheiere. Trebuie să 

acceptaţi că a fost un program bogat şi frumos. 
Constructorul, Josef  Eckert junior, s-a străduit 
și a reuşit să ridice o construcţie maiestuoasă şi 
elegantă. Proiecţiile se îndesesc, la început una, 

apoi două pe zi, după care programul rula 
non-stop de după prânz până seara, pe la 
orele 20. Anii şi deceniile trec, numărul 
cinefililor crește neîncetat. Atracţia ecranu-
lui fascinează pe toată lumea, de la copii la 
bătrâni. Apare şi filmul sonor -  o altă etapă 
mult mai importantă decât credem noi azi. 
Primăria preia, acum 98 de ani, cinemato-
grafele în regie proprie, le modernizează 
(pe vremea aceea erau doar două - Capi-
tol şi Apollo), numărul lor creşte, apar alte 
cinematografe particulare. Sunt prezentate 
filme tot mai bune. Naţionalizarea aduce cu 
sine filme sovietice, unele adevărate opere 
de artă, dar majoritatea ilustrând o irealitate 
străină timişorenilor. La nici un deceniu, 
Cinema Parc - cum se numea pe atunci - 
intră pe mâna arhitectului Paul von Schuster, 
care-l aduce la forma de azi. Sfârşitul de veac 
și mileniu înseamnă încheierea - sperăm, 

temporară - a reprezentaţiilor cinematografice, 
dar păstrează clădirea pentru vremuri mai bune. 
Nădăjduim că le vom apuca.

Cinema Apollo

Să rămânem toŢi Sub acelaŞi Steag româneSc

Onorată asistență, faptul că ați purces 
la o „Asociație a Primăriilor din Ba-
natul Istoric” este un lucru foarte 

îmbucurător, și am înțeles de la fratele Vasile 
că nu v-ați asociat după culori politice, ci v-ați 
asociat după suflet, după credință și după respon-
sabilitatea pe care o aveți față de comunitățile pe 
care le conduceți. Aceasta dă forță, putere și glas 
asociației dumneavoastră, că nu sunteți adunați 
după o culoare politică. Lucrul aceasta este plăcut 
și cetățenilor, dar îndeosebi la Bruxelles această 
chestiune este cotată cu 10 puncte.

De aceea, aveți grijă cum păstrați această 
făclie pe care ați aprins-o și care nu doresc să se 
stingă după patru ani de activitate. Să transmiteți 
această făclie mai departe celor care vor veni. 
Faptul că sunteți o asociație deja deschisă, fap-
tic, azi, spre Dobrogea, este o altă dimensiune 
națională a acestei asociații.

Adică, asociația noastră nu este și nu trebuie 
să fie circumscrisă doar în spațiul bănățean isto-
ric, de aceea, propunerea mea în momentul aces-
ta este ca la următoarea întâlnire să înmânăm o 

distincție unui primar de dincolo de Prut. Trebuie 
de aici, dacă Dumnezeu ne ajută, din părțile aces-
tea ale Banatului, să întindem și noi brațul deschis 
al   inimilor noastre pentru cei de dincolo de Prut. 
Am avut anul acesta mai multe autocare de frați 
basarabeni și la un moment dat le-am înmânat un 
steag tricolor și am scris pe el: „Îndrăzniți, Prutul 
ne este frate!”

De asemenea, v-aș reproduce trei fraze din 
cuvintele pe care le-am rostit în fața Comisiei 
Europene pentru acordarea titlului de Capitală 
culturală europeană Timișoarei. Timpul nu a 
fost acordat decât un minut și jumătate, maxim 
două minute. Și în două minute a trebuit să con-
centrez tot ceea ce am mai bun în suflet despre 
orașul Timișoara, și am spus așa: Omul se naște 
o singură dată. O țară se naște de mai multe ori. 
Ultima dată, România s-a născut la Timișoara.

Din acest motiv sunteți oameni cercetați, 
verificați, nu de DNA, ci de miile și miile de 
alegători, care vă cinstesc. De aceea, vă con-
sider cei mai de frunte și cinstiți oameni din 
această parte de țară și v-aș ruga, ca prin interme-

diul presei acesteia, întâi să o sprijiniți și îi dau 
poruncă acum fratelui Vasile, canon, ca în această 
publicație niciodată să nu fie publicat gunoi, ci 
numai valoare. Să dea Dumnezeu ca cineva 
adunând foaie după foaie, din acestea, după ce se 
vor aduna cu sutele, cu miile, să spună „Aceasta 
este Biblia Banatului de la cumpăna mileniului 
doi sau trei”. Să publice cei care vor veni după 
noi miile de apariții, să le pună una sub alta, în 
teasc, și să scrie pe ele: Biblia Banatului, faptele 
de lumină ale dumneavoastră, ale colaboratorilor 
și ale tuturor evenimentelor pașnice care se petrec 
în primăriile dumneavoastră.

Mă gândesc cum se vor bucura nepoții și 
strănepoții dumneavoastră când vă vor vedea 
fotografiile și realizările rămase în această Biblie a 
Banatului. Cred că, după Sfânta Scriptură pe care 
o aveți în casă fiecare, următorul tezaur pe care 
o să-l lăsați familiei vor fi aceste publicații, care 
vorbesc și vor rămâne mărturie pe mai departe.

                     † IOAN

(Fragment din discursul rostit cu prilejul 
„Zilei Cinstirii” – Buziaș, 25 octombrie 2016)



2. noiembrie

 oaia de 
Jimbolia

Domnul primar 
Darius Adrian 

Postelnicu îndeamnă 
cetățenii la activism 
social, convins fiind 
că doar cu eforturi din 
partea tuturor orașul va 
putea arăta așa cum se 
cuvine: 

„Generațiile care 
au crescut înainte de 
1989 își aduc aminte 
cât de importantă era 

curățenia și ordinea în oraș. Oamenii se impli-
cau de bunăvoie, își curățau spațiul din fața ca-
sei, coseau iarba, curățau șanțurile, întrețineau 
fațada casei. Nimeni nu aștepta să i se atragă 
atenția și era considerată o rușine să nu menții 
curățenia, indiferent dacă era vorba de cetățeni 
mai mult sau mai puțin înstăriți. Departe de 
mine gândul de a face o pledoarie pentru în-
toarcerea la trecut. Este suficient să ne uităm 
la exemplele din prezent: de îndată ce trecem 
granița cu Ungaria, localitățile sunt curate și 
ordonate. Oare de ce? Circulă acest mit că dacă 
s-ar da amenzi mari s-ar rezolva problema și la 

noi. Ca primar, vă pot spune că nu este chiar 
așa. Noi am dat amenzi și avertismente, am 
făcut campanii de conștientizare și nu este su-
ficient. Este adevărat că nici legile nu permit 
măsuri mai drastice, dar, pe de altă parte, este 
și o problemă de simț civic. Dacă noi nu sun-
tem convinși că este normal și bine să trăim în 
curățenie, atunci nicio sancțiune nu va fi sufi-
cientă. Soluția este undeva la mijloc. Cetățenii, 
pe de-o parte, trebuie să se implice mai mult, 
dar pe de altă parte, cei care nu fac nimic să nu 
se mire că vor primi amendă după amendă.” 

„Cetăţenii trebuie să se implice mai mult”

Pagină realizată de Ionela-Flavia FANU

Ce-ar fi viața fără cultură? Putem afirma, 
și nu greșim cu nimic, că elementul cul-

tural, pe lângă faptul că definește identitar un 
popor, reușește să adune laolaltă oameni diverși 
ai societății cu unicul scop de a trăi frumos 
chiar și pentru o clipă.

Asociația Culturală TGP, în colaborare cu 
Blythswood Banat, a organizat în 23 octom-
brie un moment muzical oferit de o sută de 
coriști amatori și copiii de la centrul de zi  al 
Asociației Blythswood. Concertul de gospel a 
avut loc la Biserica Romano-Catolică și a adu-
nat numeroși iubitori de frumos.

Gospel Fără Bariere, care se află la a VI-a 
ediție, este un proiect care își propune să înfrân-

gă barierele muzicii și adună laolaltă amatori, 
iubitori de muzică, tineri și bătrâni a căror bu-
curie este aceea de a se exprima prin melodie. 

În organizarea evenimentului s-au implicat: 
Asociația Blythswood Banat, Liceul Teoretic 
„Nikolaus Lenau”, Federația Caritas Timișoara, 
Primăria Jimbolia, Biserica Catolică din Jim-
bolia, Televiziunea Jimbolia și AltRadio. Mai 
mult decât atât, evenimentul se leagă de numele 
unor muzicieni excepționali: Silviu Dan Ilies-
cu, Sergiu Cătană, dirijorul Dominic Samuel 
Fritz.

Gospel fără bariere

Jimbolia pe scena Cupei României JKA

Sâmbătă, în data de 8 octombrie, orașul 
Jimbolia a găzduit cea de-a  IX-a eta-

pă a Campionatului de Automobilism Timiș, or-
ganizat de Comisia de Automobilism și Karting 
(C.A.K.) din cadrul A.C.R. Timiș, cu sprijinul 
Primăriei Jimbolia. Orașul este printre puținele 
localități cu o îndelungată tradiție în organizarea 
competițiilor sportive auto și de karting din Ro-
mânia.

Rally-Kart Jimbolia Jimbolia a primit vizita Asociației pen-
tru Promovarea Turismului. Membri 

ai asociației, oameni de cultură, reprezentanți 
ai diferitelor agenții de turism au vizitat Co-
nacul Csekonics, mai precis clădirea în care 
funcționează la momentul actual Primăria, și 
Muzeul Presei Sever Bocu. Impresionați de 
ceea ce au văzut, au conchis că orașul are toa-
te elementele pentru o dezvoltare a turismului 
cultural propice, Jimbolia așteptând noi vizita-
tori.

Se dezvoltă turismul

La Jimbolia s-au desfășurat, în data de  22 
octombrie, disputele sportive în Cupa Ro-

mâniei JKA. Evenimentul a fost organizat de că-
tre Asociația Națională de Karate, iar competiția  
a avut loc în sala Hans Wiesenmayer. Au ajuns la 
Jimbolia cu această ocazie concurenți din toate 
zonele țării pentru a arăta tainele artei marțiale. 
În japoneză kara înseamnă gol, te este mână, iar 
dō înseamnă cale, însemnătatea acestei arte fiind  
calea mâinii goale.

Prin calea mâinii goale au încercat și jimbo-
lienii, coordonați de Doru Burdan, să își arate 
supremația.

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Primarul orașului Jimbolia
Darius Adrian 

Postelnicu
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 oaia 
de Lugoj

În cadrul evenimentului Honeywell Initia-
tive for Science & Engi neering, organizat 

de gru pul industrial american Honey well, Robert 
Wilson, laureat al Premiului Nobel pentru fizică în 
1978, a spus:  „Lipsa inginerilor pe piaţa muncii 
arată că interesul mani festat de liceeni pentru con-
tinuarea studiilor în domenii teh nice este tot mai 
scăzut, iar pentru a-i motiva să se orienteze şi să 
îşi dezvolte abilităţile tehnice, ei trebuie implicaţi 
încă din clasele mici în proiecte din domeniul şti-
inţei şi ingineriei. Copiii au nevoie de mai multă 
experienţă în a face singuri lucruri. Ei au nevoie de 

proiecte în care să fie implicaţi. Din clasele mici 
trebuie să găsim metode de a face ingineria cât mai 

interesantă pentru ei şi să-i încu rajăm să facă lu-
cruri care apoi să dea rezultate“.

În acelaşi timp, Paul-Marian Cărămidariu, di-
rector general al fabricii Honeywell din Lugoj, 
care produce sisteme şi senzori pentru detectarea 
fumului, spune că tinerii care ies de pe băncile 
facul tăţilor nu sunt sufi cient de bine pregătiţi, ceea 
ce determină compa niile să investească în pregă-
tirea lor atunci când îi angajează. „Este necesar să 
ne folosim sistemul de instru i re, de inducţie pen-
tru a aduce toate elemen tele, atât legate de abilităţi 
perso nale, cât şi cele tehnice, pe care deocamdată 
nu le regăsim la absol venţii pe care îi recrutăm”, a 
subliniat  Paul-Marian Cără midariu.

„Copiii trebuie implicaţi din clasele mici în proiecte tehnice pentru 
a le stârni interesul pentru inginerie”

 Robert Wilson - laureat al Premiului Nobel pentru fizică în 1978
Jovana StAN

La 12 ani, multi-
pla cam pi oa nă 

națională Andrada Vâ nă tu 
are o idee clară despre vii-
torul ei: vrea să facă sport 

de performanță. Tânăra a tle tă de la CSS Lugoj 
este an trenată de profesorul A drian Vrudnik, cel 
care i-a ob servat tehnica și a îndrumat-o spre 
a run ca rea suliței.

„Am aruncat cu greu ta tea și cu mingea de oină 
și am fost campioană na țio na lă la ambele. Apoi 
domnul antrenor a văzut că am teh ni că la aruncat 

și mi-a dat su lița. La început mi s-a pă rut destul de 
ciudat, tehnica pentru suliță este mult mai compli-
cată decât la a run ca rea greutății. Trebuie coor do-
nați pașii cu mișcarea brațului și aici ar mai fi de 
lucrat: la mișcarea brațului, la sincronizare”, expli-
că la mo dul foarte serios An dra da, elevă în clasa a 
VI-a la Colegiul Național „Corio lan Brediceanu”.

Multiplă campioană naţională la aruncarea suliţei la numai 12 ani!
Cristina GHINEA

Campioni cu care ne mândrim

După o pauză de doi ani, Universitatea Euro-
peană Drăgan din Lugoj va organiza Balul 

Bobocilor, eveniment ce va avea loc la Teatrul Muni-
cipal Traian Grozăvescu, pe 11 decembrie, începând 
cu ora 18.00.

Șase perechi de boboci talentați vor concura pen-
tru faimoasele titluri de Miss și Mister Universitate. 
Tema spectacolului va fi una cu specific militar. Ti-
nerii vor purta haine corespunzătoare, se vor masca, 
vor dansa și vor fi provocaţi să facă faţă probelor de 
originalitate, dar şi probelor surpriză pregătite spe-
cial pentru ei.

Invitatul special, care va încânta spectatorii cu prezența, va fi Grasu XXL. Costul biletelor este de 20 
de lei și se găsesc în fiecare zi, la orice oră, la poarta universității.

Balul de la Universitatea Europeană „Drăgan” 
va avea loc pe 11 decembrie

Alexandrina tîMBUR

Sărbătoare universitară

La Lugoj, impozitele locale vor fi scăzute în anul următor. Conducerea primăriei a anunţat că va 
propune Consiliului Local o scădere importantă la cuantumul impozitelor percepute contributo-

rilor lugojeni.
Reducerea se va aplica atât persoanelor fizice, cât şi celor juridice.
Vorbind despre creşterile valorilor de impozitare, mai ales la nivelul proprietăţilor imobiliare din 

acest an, unde s-a luat în calcul şi terenul aferent construcţiilor, domnul Francisc Boldea, primarul mu-
nicipiului nostru a spus: „Noi nu am mărit nimic în plus. Creşterile au fost impuse de aplicarea noului 
Cod Fiscal. Am hotărât să-i ajutăm pe oameni, iar pentru anul următor să reducem la minimum impozitul 
pentru terenul de sub case şi curţi. Reducerea este de 20% şi considerăm că este importantă”.

Jovana StAN

La Lugoj scad impozitele pe terenul de sub case 
şi curţi fără a se majora celelalte taxe

Festivalul Internațional de Teatru Fest 
Team Art, ediția a XII-a, a fost deschis 

la Lu goj, la începutul acestei luni, cu premiera 
„Hangița” a teatrului lugojean.

Sub direcția scenică a Mariei Voronca, cea 
care semnează și scenografia spectacolului, din 
distribuție au făcut parte: Tudor Trăilă, Con stan tin 
Goloșie, Con stan tin Ilie și Il ea na Căprariu, care a 
jucat rolul hangiței Mirandolina.

Au mai evoluat ac tri țele – Lă cră mioara Ber cean, 
Cristina Ve lici, Lore da na Lupescu, Ma ria Ro go bete, 
Eugen Cu re lici, Denis Tîrziu și Alvin Me gerle.

„Ideea a cestei premiere era că de mult am dorit 
să oferim spec tatorilor o comedie pen tru public. Așa 
am ales Han gița, o comedie în trei acte, a lui Car-
lo Goldoni. Repe ti ții le au durat două luni, iar cos-
tumele sunt realizate în re gie proprie”, a de clarat ac-
torul Tudor Trăilă, di rec to rul Casei de Cultură.

„Hangiţa” a ridicat cortina
 Festivalului Internaţional de

 teatru de la Lugoj
Jovana StAN

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan
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 oaia 
de Ramna

Magdalena Ciurea - primarul comunei ramna

Edil al comunei, gospo-
dină, mamă, iar acum 

bunică, doamna Magdale-
na Ciurea se achită de toate 
responsabilitățile cu spiritu-i 
organizatoric specific și cu 
optimismul spre prosperitate. 
Am discutat de această dată 
cu domnia sa despre treburi-
le administrative ale comu-

nei pe care o conduce:
Doamnă primar, care sunt  prioritățile co-

munei Ramna. Care sunt lucrurile de care co-
munitatea are nevoie la momentul actual?

4La momentul actual, prioritatea nu-
mărul unu o reprezintă înființarea rețelei de 
alimentare cu apă în comuna Ramna și satul 

Valeapai. Suntem în faza în care am primit 
aproape toate avizele și putem merge la Mi-
nisterul Dezvoltării pentru a semna contrac-
tul de finanțare.

Dar canalizarea?
4Sper ca anul viitor să reușesc să obțin 

finanțare și pentru canalizare. Doresc să mă 
pot conecta la stația de epurare de la Berzo-
via, fapt care va depinde de posibilitățile și de 
proiectele viitoare, ca să nu mai fie nevoie să 
facem noi, la Ramna, o stație de epurare. 

Ce îmi spuneți despre drumurile care stră-
bat Ramna? Va începe asfaltarea?

4Am eliberat un aviz pentru asfaltarea 
drumului județean 585, în intravilanul comu-
nei, pe o distanță de 2,2 kilometri. Proiectul 
a fost aprobat de anul trecut, beneficiind ală-

turi de alte 18 comune de finanțare de la Con-
siliul Județean. Am depus studiul de fezabili-
tate și la Ministerul Dezvoltării pentru drumul 
comunal 86 Berzovia-Ramna, doi ani la rând, 
dar încă nu am primit un răspuns și, în cel mai 
scurt timp, sper să reușesc să finalizez intabu-
larea drumului comunal 87 Bărbosu-Valeapai, 
pentru că s-a depus la Ministerul Dezvoltă-
rii, prin Compania Națională de Investiții, un 
proiect pentru asfaltarea acestui drum de la 
Vermeș până la Ramna și urmează să asfaltez 
și eu, de la Ramna până la Valeapai, o distanță 
de 3,5 kilometri.

Noi vă urăm mult spor și succes în toate!
4Vă mulțumesc! Sper să reușim să între-

prindem toate acestea, fiindcă sunt de reală 
necesitate.

Prioritatea numãrul unu este înfiinþarea reþelei de alimentare cu apã

Ca urmare a diferitelor tentati-
ve de încălcare a legii prin di-

verse acțiuni, Poliția Română duce o 
campanie de informare a pericolelor 
expunerii inadecvate pe rețelele de 
socializare.

Cetățenii sunt sfătuiți să nu-și  
transforme conturile de pe reţelele de 

socializare în surse de informaţii pentru infractori. Este indicat ca aceste 

conturi să fie făcute inaccesibile pentru persoane necunoscute. De ase-
menea, poliţiştii atrag atenția asupra datelor personale și a fotografiilor 
postate. 

Cetățenii mai sunt sfătuiți să evite prieteniile cu persoane pe care nu 
le cunosc în realitate şi să nu dezvăluie date despre dumnealor celor pe 
care „i-au întâlnit" doar în mediul online.

Ca ultimă măsură de siguranță, atunci când plecaţi pentru o perioadă 
mai lungă de acasă, nu faceţi acest lucru public pe conturile dumnea-
voastră.

Atenţie la reţelele de socializare!

Pagină realizată de Ionela-Flavia FANU

Sfântul Petru vrea să facă un gard în Rai 
și cheamă la el un rus, un italian și un 

român, şi le spune să-i facă fiecare câte o ofertă.
 Rusul: Păi îmi dai 5.000$ şi îţi fac gardul. 

Sfântul Petru: De ce 5.000$? Rusul: 2.000$ ma-
terialul şi 3.000$ manopera.

Italianul: Păi eu sunt cel mai mare expert, ar-
hitect în construcţia de garduri, cu 10.000$ ţi-l 
fac. Sfântul Petru: Păi rusul zice 5.000, tu de ce 
10.000$? Italianul: Păi n-auzi că-s cel mai tare?! 
2.000$ materialele şi 8.000$ manopera.

Românul: Pentru 25.000$ îţi fac gardul. Sfân-
tul Petru: 25.000$?!?!? Românul: Păi da, 10.000$ 
ţie, 10.000$ mie şi 5.000$ rusului să facă gardul!

Să învăţăm a râde!

Ansamblul de dans Satul meu alături 
de doamna primar Magdalena Ciurea, 

care a sprijinit și sprijină în continuare tinerele 
talente, și de domnii instructori Octavian Pepte-
nar și Ilie Ciurcia. Menționăm că domnul profe-
sor Octavian Peptenar a fost premiat de Uniu-
nea Jurnaliștilor din Banatul Istoric în anul 2014 
pentru marele merit de a fi promovat și dezvoltat 
învățământul în Banat.

Din albumul comunei noastre

Căsătorii

Consiliul Local al comunei Ramna le urează tinerilor căsătoriți „Casă de piatră!”

„Dragostea este îndelung răbdătoare, este plină de bunătate, dra-
gostea nu pizmuiește, dragostea nu se laudă, nu se umflă de mândrie, 
nu se poartă necuviincios, nu caută folosul său, nu se mânie, nu se 

gândește la rău, nu se bucură de nelegiuire, ci se bucură de adevăr, 
acoperă totul, crede totul, nădăjduiește totul, suferă totul. Dragostea nu 
va pieri niciodată.” (1 Corinteni 13:4-8a)

Gheorghe Pop cu Constanța Boboc

 Marian Iasinovschi  cu  Lavinia Nițu

Sorin Lavric  cu  Niculina Avram

Vasile Giurcanu   cu  Mihaela Costescu

Laurențiu Ursulescu  cu  Emilia Cărăbaș

Alin Despău  cu  Oana Berejan

Marius Târziu  cu Anca Onu

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Poliţia vă informează:
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
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În luna care a trecut, la Centrul de Zi 
pentru Copii Patriarh Miron Cristea 

din Făget a avut loc slujba de binecuvântare a 
activităților pentru noul școlar 2016-2017. Slujba 
religioasă a fost oficiată de un sobor de preoți, 
în frunte cu părintele protopop Bujor Păcurar. 
La ceremonia religioasă a luat parte și primarul 
orașului, domnul profesor Marcel Avram, alături 
de dascăli, copii și părinți. După slujbă, invitații 
au rostit alocuțiuni prin care au accentuat rolul 
educației în formarea micilor școlari, precum și 

importanța prezenței în oraș a unei asemenea 
instituții cu caracter educativ-social.

Centrul de zi Patriarh Miron Cristea al 
Arhiepiscopiei Timișoarei este susținut de către 
Primăria și Consiliul Local al orașului Făget 
și oferă serviciile sale pentru 25 de copii ce 
provin din familii cu dificultăți de natură socială 
și economică, iar centrul reprezintă pentru ei 
,,o a doua casă”. Aceștia se bucură zilnic de o 
masă caldă, de activități educative, religioase, 
formativ-integrative, recreative și de socializare.

în vizită la Centrul de Zi pentru Copii „Patriarh Miron Cristea”
Din agenda primarului nostru

Pentru că am intrat deja în sezonul rece, 
iar iarna se apropie cu paşi repezi, 

administraţia locală din oraş reaminteşte 
locuitorilor să ia măsuri în ce priveşte curăţarea 
spaţiilor din faţa locuinţelor şi nu numai. 
„Primăria Făget se preocupă de îngrijirea spațiilor 
publice, dar este necesar ca fiecare locuitor să-și 

facă ordine și curățenie în fața casei: să tundă 
iarba, să curețe șanțurile și rigolele, să ducă în 
curte materialele de construcții depozitate pe 
domeniul public, etc”, a explicat viceprimarul 
Vasile Sita. Potrivit acestuia, Primăria Făget este 
pregătită pentru iarnă. „Au fost luate deja măsuri 
necesare de constituire a stocului de material 

antiderapant și verificarea utilajelor pentru 
deszăpezire. Pentru a evita pe timpul sezonului 
de iarnă incendiile în gospodării, vă rugăm să 
asiguraţi verificarea, curăţarea şi repararea, dacă 
este cazul, a coşurilor de fum de către o persoană 
sau de firme specializate”, le transmite domnia 
sa făgeţenilor.

Primăria Făget, pregătită de iarnă

Pagină realizată de Diana MIHAI

În acest an, Primăria și Consiliul Local Fă-
get au ținut să își arate respectul faţă de 

vârstnici. În 16 octombrie, la restaurantul „La San-
du”, a avut loc cea de a noua ediţie a Balului Pen-
sionarilor. La eveniment au participat peste 250 
de pensionari făgețeni alături de domnul Marcel 
Avram, primarul oraşului Făget, administratorul 
public al orașului, domnul Claudiu Avramescu, 
și directoarea Casei de Cultură, doamna prof. Mi-
haela Popovici, părintele protopop Bujor Păcurar 
şi consilieri locali împreună cu distinși oaspeți, 
precum domnul Tiberiu Lelescu, inițiatorul balu-
lui, domnul Nicolae Robu, primarul Timișoarei şi 
domnul deputat Alin Popoviciu. 

În cadrul festivităţii, edilul oraşului a premiat 
nouă cupluri care au împlinit 50 de ani de căsnicie, 

acestea primind câte o diplomă, un premiu în bani 
împreună cu urări de sănătate și viață îndelungată. 

Apoi, cei prezenți au fost invitați la dans de către 
formația de muzică ușoară „Angelis 96” din Dum-
brava și cea de muzică populară condusă de Adri-
an Pop, din Făget. „Vârstnicii din orașul nostru 
merită toată aprecierea din partea generațiilor mai 
tinere. Noi, cei din administrația locală, am avut 
ocazia să ne arătăm respectul și prețuirea pentru 
munca şi truda lor de-o viață. Ca primar sunt mân-
dru că avem în comunitate locuitori care împlinesc 
un centenar de viață. Am fost alături de vârstnici la 
tradiționalul bal al pensionarilor, ajuns la cea de-a 
noua ediție, un eveniment deosebit la care am fost 
onorat că am participat. Le doresc tuturor vârstni-
cilor făgețeni multă sănătate, viață lungă și să se 
bucure de copii și de nepoți!”, a transmis primarul 
Marcel Avram.

„Vârstnicii din oraş merită toată aprecierea din partea noilor generaţii!”
Marcel Avram, primarul oraşului Faget 

Prof. Dumitru TOMONI

Într-un oraş în care 
castanii şi fagii te în-

deamnă la visare, l-am invitat 
la dialog pe fidelul nostru co-
laborator, domnul prof. dr. Du-
mitru Tomoni, important scrii-
tor și istoric al Țării Banatului. 
Președinte al Societății de 
Științe Istorice din România, 
filiala Lugoj, cu 24 de lucrări 
şi peste 150 de studii şi artico-

le de istorie publicate, domnia sa a devenit recent 
şi Cetățean de Onoare al orașului Făget, prin Ho-
tărârea Consiliului Local și a Primăriei, înaltul 
titlu fiindu-i acordat „pentru promovarea constan-
tă a culturii și spiritualității bănățene” de către 
primarul Marcel Avram. Doctor în istorie, Dumi-
tru Tomoni se remarcă şi prin munca devotată în 
sprijinul comunității și în educarea elevilor de la 
Liceul Teoretic „Traian Vuia” din Făget. Despre 
toate aceste aspecte, citiţi în rândurile următoare.

Domnule profesor, recent ati primit titlul de ce-
tăţean de onoare al oraşului Făget. Ce însemnă-
tate are această distincţie pentru dumneavoastră?

4Distincția mă bucură și mă obligă. Mă bu-
cură pentru că inițiativa i-a aparținut fostului 
meu profesor Ioan Cipu, propunerea fiind fă-
cută de fostul meu elev, actualmente primarul 
orașului Făget, Marcel Avram, iar hotărârea de 
Consiliu Local a fost votată de toți consilierii, 
indiferent de orientarea politică. Vreau să cred 
că acest titlu este o recunoaștere a unei activi-
tăți desfășurate în Făget și pentru Făget timp de 
peste trei decenii. Pentru mine, Făgetul a fost 
o șansă, chiar dacă m-a determinat să renunț 
la multe oportunități ivite în alte orașe. A fost 
o șansă, pentru că a avut o cetate medievală ce 
mi-a oferit satisfacția de a o cerceta împreună cu 
un colectiv de oameni minunați, timp de 14 ani, 
a fost o șansă pentru că are o istorie bogată în 
evenimente și fascinantă, ce mi-a oferit posibili-
tatea să scriu prima monografie și să amenajez 

primul muzeu, în adevăratul sens al cuvântului. 
În același timp, această distincție mă obligă să 
continui pe aceleași coordonate.

Om de cultură fiind, aţi participat şi aţi susţi-
nut multe proiecte culturale. De altfel, nici prima-
rul Marcel Avram nu a uitat de viaţa artistică a 
oraşului. Care consideraţi că este punctul forte al 
Făgetului, ce îl diferenţiază de alte zone, din acest 
punct de vedere?

4Situat la extremitatea nord-estică a Bana-
tului, Făgetul a fost întotdeauna un liant spiritu-
al între Banat și Ardeal, dar, în același timp, a reu-
șit să-și conserve tradițiile, portul și entitatea. Şi 
astăzi, prin manifestările culturale organizate de 
Primărie și Consiliul Local, prin activitățile desfă-
șurate la Liceul „Traian Vuia”, la Casa de Cultură 
și la Muzeul de Istorie și Etnografie se încearcă 
să se mențină această specificitate. Racordat la 
prezent, privind spre viitor, Făgetul trebuie să-și 
promoveze și să-și conserve trecutul.

Pentru mine, Fãgetul a fost o ºansã!

O, Doamne, spune-mi unde să m-aşez
Când toate vârstele îmi sunt străine.

Domnul profesor Marcel Avram 
mereu aproape de copiii orașului nostru
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Pagină realizată cu sprijinul domnişoarei Adela POPESCU

Finalul lunii a adus cea mai frumoasă 
sărbătoare din ultimii ani. Zilele de 21 

şi 22 octombrie au fost în acest an Zilele Lipovei, 
când oraşul şi-a sărbătorit locurile și oamenii, 
unde invitaţii de onoare au fost cetăţenii săi.

Evenimentul a fost deschis, la Primăria oraşului 
Lipova, unde în Sala mare de şedinţe a avut loc 
primirea oficială a oaspeţilor sosiţi această ocazie 
din Ungaria și Italia, precum şi oaspeţi de la 
nivelul judeţului Arad. 

Recepţia de la Primărie a fost continuată cu 
o paradă deosebită, la care au participat copiii 
Ansamblului Folcloric Lipovana, reprezentanţi ai 
pompierilor din  Lipova şi Naidorf și Fanfara din 
Lipova. Vedetele paradei au fost însă cele două 
trăsuri cu cai, acestea fiind puse la dispoziţia 
organizatorilor de către reprezentanţi ai SVSU 
Lipova.

Momentul de deschidere a fost marcat printr-o 
slujbă religioasă, oficiată de către reprezentanţii 
Bisericii Ortodoxe din Lipova, pe scena din Piaţa 
Libertăţii.

Apoi, s-a dat startul programului artistic. 
Publicul s-a putut bucura până seara de un 
spectacol folcloric deosebit şi foarte variat. În faţa 
publicului lipovan, care a fost prezent în număr 
foarte mare în ciuda vremii înnorate, au urcat 
pe scenă talentatele Dariana Stoica din Lipova 
şi Ioana Szigeti din Alioş,  urmate de programul 
de dansuri populare pregătit de ansamblurile 
folclorice: Lipovana (Lipova), Floarea Crişului 
(Chişineu Criş), Doina Bihorului (Ungaria), 
Zărandul (Arad),  Datini Arădene (Arad) şi 
Ansamblul Pensionarilor din Arad.

 De asemenea, au pregătit un program special 
o suită de solişti vocali de muzică populară: 
Lucian Drăgan, Alexandra Drăgan, Carmen 
Popovici Dumbravă, Florin Ionaş – Generalul, 

Claudia Ionaş, Tinu Vereşezan, Viorel Leric, Lele 
Crăciunescu, Cristian Sălăşan, Diana Selagea, 
Roberta Selagea, Adrian Diş, Nena Damian şi 
Daniel Ilie. 

Cea de-a doua zi a sărbătorii oraşului Lipova 
a continuat în ziua de sâmbătă, de această dată 
însă ritmurile spectacolului fiind schimbate. 
Spectacolul de dans a fost asigurat şi atmosfera a 
fost întreţinută de copiii minunaţi şi talentaţi de la 
Clubul Copiilor Lipova – trupa „Gym Kids”, trupa 
„Stil” de la  Palatul Copiilor Arad, trupele de dans 
„Angels Crew” şi „Alfa” de la Clubul Copiilor 
Sântana şi fetele din trupa de Kangoo Jumps 
Lipova, alături de coordonatoarea lor, Cristina. 

Spectacolul de dans a fost continuat în aceeaşi 
atmosferă veselă şi ritmată de talentaţii copii ai 
oraşului Lipova, interpreta Melissa Dobriţoiu 
şi Trupa vocal-instrumentală „Rain Drops” de 
la Clubul Copiilor Lipova. Atmosfera a fost 

susţinută mai apoi cu un spectacol de muzică 
folk, pregătit de îndrăgiţii solişti Mihai Henţ şi 
Pavel Filipaş, cărora le-au urmat tinerii talentaţi 
din Arad, Mădălina Boroneanţ şi Dănuţ Kozak 
& Band, care au transformat spectacolul într-un 
adevărat show. 

Finalul programului artistic din cea de-a doua 
zi de sărbătoare a aparţinut unor invitaţi speciali, 
Claudia Iuga & Q-Band, Lidia Buble şi una 
din legendele vii a muzicii româneşti – Trupa 
Compact. 

Momentul de final al evenimentului a aparţinut 
primarului oraşului Lipova – Iosif Mircea Jichici, 
care a urcat pe scenă alături de colectivul de 
organizare şi a transmis un mesaj de mulţumire 
tuturor celor implicaţi şi cetăţenilor oraşului 
Lipova pentru prezenţă şi atmosfera creată.

Un astfel de eveniment nu putea să se 
finalizeze, decât cu un adevărat spectacol de 
focuri de artificii, care au luminat cerul.

Toate acestea însă nu ar fi fost posibile fără 
ajutorul oamenilor extraordinari care şi au stat în 
spatele acestui eveniment de anvergură şi cărora 
pe această le sunt transmise, cele mai sincere şi 
speciale mulţumiri:

Domnului primar Iosif Mircea Jichici, 
domnului viceprimar Vasile Dodon, domnilor 
consilieri locali şi tuturor reprezentanţilor din 
cadrul Primăriei Lipova care s-au implicat: D-lui 
Petru Cociș, D-şoarei Adela Popescu, D-lui Adrian 
Antoche, D-lui Peter Tusa, D-lui Emanuel Rancu, 

D-lui Lucian Dubeștean, D-nei Gabriela Păulișan, 
D-lui Sorin Engler, D-nei Adriana Nedescu, D-nei 
Camelia Blidari, D-lui Sorin Galici.

 Sponsorilor: General Music, SC. Pletl 
SRL, SC Edil Management SRL, SC Oechsler 
Romania SRL, SC Staco SRL, Edvin Zaban, SC 
Lipomin SA, SC Carpatina Sa, SC OK Frații 
SRL, Mitică Dobrotă, SC Promptcad-Dani 
SRL, Forest & Water, SC Mara Lucia SRL, 
Primăria orașului Csanadpalota din Ungaria, 
SC Ciutar Market SRL, Restaurant Alex-Doris, 
Petraș SRL, Trans Katrin SRL, Matiora Trade 
SRL, Hartwig SRL, Betty Ice SRL, Asociația 
Județeană de vânători și pescari sportivi Lipova, 
ABC Graphics Design, Refresh Design.

Colaboratorilor: Florin Ionaș și echipei 
General Music, precum și soliștilor din această 
mare familie, Clubului Copiilor Lipova, AMC 
Betleem Lipova și Centrul de voluntariat și 
doamnei Monica Urs, reprezentanților Bisericii 
Ortodoxe Lipova, reprezentanților Poliției 
Locale Lipova, Poliției Lipova, Inspectoratele 
de Jandarmi din Lipova, Arad și Timiș, 
reprezentanților Compartimentului de Asistență 
Medicală Comunitară și Crucea Roșie Lipova.

Partenerilor media: Radio Timișoara, TV 
Arad,  Radio Arad, Tezaur TV, Live Arad, 
Inarad, One More Photography, Andreea Izdrea 
Photography, Ovidiu Mariș Photography.

„Mă bucur şi sunt onorat să am ocazia să 
împărtăşesc astfel de momente cu dumneavoastră, 
cu speranţa că asemenea ocazii, evenimente care 
să ne aducă la un loc, se vor repeta tot mai mult 
de acum înainte şi vor reprezenta de fiecare dată 
un prilej de mare bucurie şi sărbătoare. 

Aceste zile ale oraşului să devină o amintire 
frumoasă pentru noi toţi, această ediţie să fie 
începutul unui lung şir de evenimente frumoase 
dedicate oraşului nostru!”, a declarat primarul 
Iosif Mircea Jichici.

„Zilele Oraşului Lipova” - cea mai frumoasă sărbătoare 
şi-a reluat tradiţia, începând din acest an

Primarul nostru salută orașul

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan
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Balul pensionarilor - Ediţia a III-a, 2016

Pagină realizată de Ionela-Flavia FANU

Cine are părinţi încă nu e pierdut, 
Cine are părinţi are încă trecut.

La Giarmata se înrădăcinează cu fiecare 
ediție o tradiție la început de drum, o 

festivitate dedicată vârstnicilor, o festivitate a 
recunoștinței față de bunici, de oamenii care au 
deschis într-o oarecare măsură drumurile pe care 
au apucat tinerii lor. Este vorba despre Balul 
Pensionarilor, aflat la a treia ediție. 

În data de 12 noiembrie, începând cu ora 
17:00, au început să se adune în sala de festivitate 
a Căminului Cultural, venind cu pași înceți, dar cu 
măreția unei vieți adunate pe chipul lor cu bune 
și rele, sărbătoriții acestei zile. Unii au participat 
pentru prima dată, venind cu curiozitate și 
așteptând cu nerăbdare să înceapă, alții știau deja 
că balul va fi un succes, precum în anii trecuți.

Domnul Bunescu e un primar excelent
Printre primii veniți, soților Florescu li se citea 

entuziasmul pe chip. Întrebați fiind dacă au mai 
participat, ne-au spus că e a treia oară și s-au arătat 
dornici să ne spună câteva impresii: „E pentru a 
treia oară când participăm, veterani din mai multe 
puncte de vedere.  Nu mă duc la nici o distracție 
tot anul ca să vin aici. Venim la spectacol, de 
dansat putem și acasă, dar aici vin alții să ne arate 
ce noi nu știm”, ne-a spus soțul, domnul Aurel. 
Doamna Maria, soția, completează: „Îmi place că 
aduce foarte mulți artiști și ne mai destindem. Așa 
ne întâlnim și noi, fiindcă de la an la an ne rărim. 
Aici  ne vedem cu toții, mai schimbăm o vorbă 
și e așa o bucurie că ne adunăm toată comuna! E 
frumos, bine organizat, iar domnul Bunescu e un 
primar excelent.” Domnul Aurel ne relatează în 
continuare că e pensionar militar și că, moldovean 
fiind, le mulțumește bănățenilor că l-au primit. În 
ceea ce îl privește pe domnul primar: „nu a făcut 
nimeni ce a făcut el, nu îl lăudăm, faptele vorbesc: 
am canalizare, am gaz, ce nu credeam că o să 
avem vreodată. Sperăm să mai fie ales”. Doamna 
Maria întărește: „Dumnealui a vrut să realizeze 
ceva pentru comună. Mulți se laudă cu realizări 
până sunt aleși, dar el a făcut eforturi și a luptat 

pentru comunitatea noastră. Eu îl știu pe domnul 
Bunescu de 30 ani, de când era tânăr inginer. A 
fost mereu un om ambițios.  În doi-trei ani de zile, 
Giarmata  a fost asfaltată. Să îi dea Dumnezeu 
sănătate și putere! Noi suntem mulțumiți.”

Vreau să le mulţumesc tuturor celor care 
s-au străduit ca această seară să fie plăcută

Nu încheiem bine conversația că domnul 
primar Virgil Bunescu sosește, iar alături de Prea 
Cucernicul Părinte Sorin deschide acest bal, dar 
nu înainte de a-i da cuvântul părintelui pentru 
binecuvântare. „Prea Cucernice Părinte Sorin, 
doamnelor, domnilor, iată că suntem la a treia 
ediție a Balului Seniorilor, îi zicem noi, în care 
cei de vârsta a treia s-au adunat pentru o mică 
petrecere înainte de lăsarea postului. Așa ne-am 
gândit: să fie înainte de lăsarea postului. Nu m-am 
gândit niciodată că se suprapune cu campania 
electorală. Să uităm că e campanie. Noi, aici, ne 
întâlnim pentru a fi împreună unii cu alții. Cei 
de vârsta a treia sunt în general oamenii care au 
trudit, au muncit o viață întreagă. Din păcate, în 
ziua de astăzi sunt două categorii de persoane 
care suferă: tinerii, cei care sunt la început de 

drum și care întâmpină probleme în găsirea 
unui loc de muncă, și pensionarii, care de cele 
mai multe ori sunt uitați. De aceea, încercăm ca 
în zilele dumneavoastră, care câteodată nu sunt 
cele mai fericite, să dedicăm, măcar o dată pe an, 
un moment în care să vă simțiți mai bine și să 
fiți veseli. Desigur că nu este suficient ceea ce 
facem noi, dar e un prilej de bucurie.  În fiecare 
an, numărul persoanelor se mișcă. Unii vin, 
proaspăt pensionari, unii, din păcate, pleacă. Nu 
ne putem împotrivi mersului firesc al vieții. Eu 
zic să nu o mai lungim și să invităm orchestra 
să înceapă spectacolul. Este un program special 
conceput pentru dumneavoastră, susținut de artiști 
cunoscuți. De asemenea, v-am pregătit câteva 
surprize: o tombolă cu diverse premii, premiul 
pentru cel mai vârstnic pensionar și, sper eu, ne 
veți da ocazia de a premia și cel mai bun cuplu la 
concursul de dans. Câteva cuvinte aș mai dori să 
adaug. Vreau să le mulțumesc tuturor celor care 
s-au străduit ca această seară să fie cât mai plăcută. 
Îi mulțumesc Consiliului Local, a cărui membri 
sunt alături de dumneavoastră. Mulțumesc tuturor 
celor implicați, ansamblului Sânziene Bănățene și 
artiștilor noștri. Eu vă doresc distracție plăcută și 
viață veșnică!” Acestea au fost vorbele domnului 
primar, pline de emoție și căldură.

Mai departe, doamna Maria Petchescu, artistă 

care nu mai are nevoie de nici o descriere, a 
prezentat programul spectacolului, încurajând 
tinerele talente: „Începem această seară cu 
ansamblul Sânziene Bănățene, pentru că suntem 
ai dumneavoastră, din comună, un ansamblu care 
de ani buni există, dăinuie și înflorește tot mai 
mult datorită Consiliului Local, datorită domnului 
primar și, bineînțeles, datorită dumneavoastră.”

Au urcat pe scenă Alexandru Felciuc, Maria 
Florea, Cristian Spoeală și Marius Bodea, tinerii 
artiști ai comunei. Nu a lipsit grupul de dans 
folcloric al ansamblului, tinerii care au prezentat 
o suită de dansuri populare. Alături de ei, doamna 
Maria Petchescu a făcut ca seara să fie perfectă. 
Iar surpriza a venit din partea domnului Nelu 
Unguruşan, invitat de onoare.

Au ocazia să socializeze cu toţii
Peste 200 de participanți au umplut sala 

de festivitate, într-o atmosferă de prietenie, 
armonie și veselie. Pe chipurile pensionarilor 
s-a citit: seninătate!  „Eu sunt pentru prima dată. 
E o surpriză pentru mine, e frumos, noi suntem 
băbuțe drăguțe și vrem să ne distrăm. Nu ne 
întâlnim atâția oameni niciunde în altă parte. Aș 
face și un dans, dar să zicem că  nu am dispoziția 
necesară. Știți dumneavoastră, vârsta… Eu știu 
să le joc pe toate, înainte să mă mărit am făcut 
parte dintr-un ansamblu de dans”, ne-a spus cu 
prietenie tanti Jeni. Soții Doru și Maria Oarcea 
transmit mulțumiri Consiliului Local și, în special, 
domnului primar, iar soții Averiței subliniază 
faptul că cel mai mare beneficiu este că au ocazia 
să socializeze cu toții. Precum dumnealor au fost 
toți cei cu care am vorbit. Prietenoși, veseli și 
dornici să depene amintiri, cu toții s-au declarat 
mulțumiți și așteaptă balul viitor, cu credința că 
Dumnezeu le va da sănătate. 

A fost o seară reușită, o seară în care 
recunoștința pentru faptele și dedicarea vârstnicilor 
de-a lungul vieții a fost primită cu bucurie, de unii 
cu curiozitate și nerăbdare, și de toți, la rândul lor, 
cu aceeași recunoștință și gânduri de mulțumire.



8. noiembrie

 oaia de 
Remetea Mare

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Claudia eros - învățător

Am avut deosebita plă-
cere de a cunoaște 

un om dedicat altor oameni. 
Dar prefer să vă las să vă 
convingeți singuri:

Doamna învățătoare, mă 
bucur mult să vă cunosc! 
Sunteți mamă la clasă și 
sunteți mamă acasă. Cum 
reușiți  să vă duceți la capăt 
atribuțiile ce vă revin din 
aceste roluri?

4Bună ziua! Încântată de cunoștință! Așa e, 
sunt mamă la școală, mamă acasă. Iubesc mult 
ceea ce fac. Îmi sunt dragi copiii, iar munca cu 
și pentru ei mă face să mă simt mereu tânără 
și energică, astfel încât atribuțiile mele în acest 
domeniu sunt duse cu bine la bun sfârșit.

Băiatul dumneavoastră e norocos că are o 
mămică învățătoare. Câți ani are? Cum aprecia-
ză activitatea dumneavoastră între copii?

4Da, nu știu dacă băiețelul meu e norocos 
că are o mămică învățătoare, nu de altceva, dar 
îl pun la treabă! Are 5 anișori, iar la anul va intra 

și el în rândul școlarilor. Încă este la grădiniță, 
nu m-am gândit ce școală va urma. Vorbim des-
pre faptul că va fi în curând școlar, mă întreabă 
des ce fac copiii mei la școală. Le spune copii-
lor cu care interacționează că mama lui este 
învățătoare.

Ce v-a îndemnat să alegeți această profe-
sie? De cât timp faceți parte din sistemul de 
învățământ?

4Mama mea mi-a insuflat dragostea pentru 
copii, frumusețea lucrurilor create împreună cu 
ei. A lucrat în învățământ și ea, acum e la pen-
sie. Pentru acest lucru și pentru multe altele, îi 
mulțumesc!

Grigore Moisil spunea că „un profesor bun 
e cel care te face ca lucrurile mai grele să ți se 
pară ușoare." Există nenumărate afirmații cu 
privire la menirea unui profesor. Ce mă face pe 
mine, însă, să aparțin acestui mediu este plăce-
rea de a fi ceea ce ține pumnii mici ai fiecărui 
elev și de a-i învăța să scrie corect „a”, „A”. Pre-
darea este o chemare specială. Să îți dorești să 
inițiezi pe cineva, să oferi șansa elevilor tăi de 
a te vedea ca pe un model. Rolul profesorului 

este de a stimula, dezvolta și încuraja mințile 
tinere.

Lucrez în sistem de 16 ani. În anul 2000 am 
absolvit Liceul Pedagogic din Timișoara, iar 
după examenul de titularizare am primit acest 
post de învățătoare la Remetea Mare. Sunt de 
părere că educația a fost și rămâne o prioritate 
pentru orice societate care își planifică viitorul.

Mi-am ales meseria de învățătoare, în ideea 
de a da dovadă de iscusință, talent, răbdare și 
multă dăruire. 

Foarte frumos ați definit menirea profesoru-
lui!

4A fi profesor te învață mai presus de orice 
să fii OM pentru cei mici, dar și pentru cei mari. 
Nimeni nu se naște învățat, nici măcar un profe-
sor. Motivația pentru această meserie e de cele 
mai multe ori intrinsecă, deoarece simți că vrei 
să fii pentru alții, ceea ce au fost profesorii tăi 
pentru tine. Astăzi, profesor fiind, deci cu visul 
din copilărie îndeplinit, pot să înțeleg prin pris-
ma propriei experiențe de viață cât de impor-
tant este omul care te învață.

Educaþia a fost ºi rãmâne o prioritate pentru orice societate care îºi planificã viitorul

În comuna Remetea Mare străzile sunt 
asfaltate în proporție de 90%, rămâ-

nând doar porțiuni laterale. Obiectivele referi-
toare la modernizarea străzilor sunt reprezen-
tate de trotuare, podețe de acces la gospodării 

și șanțuri de scurgere a apelor pluviale, care se 
vor executa etapizat, în perioada următoare. De 
asemenea, serviciul de apă-canal a fost conce-
sionat operatorului regional Aquatim.  Acest lu-
cru permite edilului Ilie Golubov să își îndrepte 
atenția și înspre micile detalii care întregesc in-
frastructura localității. Primăria comunei are în 
plan instalarea unor camere de luat vederi, nu 
pentru că se confruntă cu fărădelegi, ci pentru 
ca locuitorii să fie preveniți și să se simtă în 
siguranță: „Slavă Domnului, nu avem o infrac-
ţionalitate ridicată. Nu se înregistrează decât 
foarte rar furturi sau distrugeri, dar este bine să 
prevenim astfel de fapte şi de aceea considerăm 
că este oportună supravegherea video”, susţine 
domnul primar Ilie Golubov.

De asemenea, echipa formată din domnul 

primar, domnul viceprimar Vasile Boșoschi și 
Consiliul Local intenționează să schimbe lăm-
pile stradale cu unele mai performante, astfel 
încât să obțină și o reducere a cheltuielilor din 
acest punct de vedere. 

Modernizarea totală a străzilor, a iluminatu-
lui public, amenajarea câte unui teren de sport 
modern în Remetea Mare și în Ianova și insta-
larea unor camere de supraveghere sunt prin-
tre cele mai importante proiecte edilitare ale 
administrației publice locale.

Edilul comunei este convins că aceste 
activități nu vor rămâne fără ecou, mai ales în 
rândul investitorilor și tinerilor care vor să își 
construiască locuințe. La momentul oportun, 
Primăria Remetea Mare va oferi terenuri pentru 
construirea de case doritorilor.

La Remetea Mare se pun la punct ultimele detalii

Ei sunt aleșii comunei Remetea Mare, 
membri ai Consiliului Local. Vor servi 

comuna cu loialitate, mândrie și transparență:
Albușoiu Viorel
Boşoschi Vasile Adrian
Chelba Dan Cristian
Chifor Petru
Drăghia Emilian Tiberiu Nicolae
Mateescu Zeno Nicolae
Mădașu Emil
Mircea Ion
Oțet Nicolae
Stan Paul
Şerban Liviu Samoilă

Membrii Consiliului Local al Comunei 
Remetea Mare, Judeţul timiş

transparenţă decizională Elevii clasei a III-a au participat la concur-
sul Micul Patiser. Micuții s-au descurcat 

foarte bine, pregătind dulciuri dintre cele mai 
gustoase. Această activitate a avut ca scop, pe 
lângă distracția celor mici, să dezvolte abilitățile 
practice ale acestora. 

Într-o altă zi, micuții au vizionat spectacolul 

Școala Planetelor. Doamna învățător Claudia 
Eros ține să le insufle de mici dragostea pentru 
cunoaștere și le trasează un itinerariu lung și in-
citant în lumea culturii generale. Elevii comunei 
Remetea Mare învață jucându-se, făcând din ac-
tivitatea lor o plăcere. 

Dintre activităţile extraşcolare ale micuţilor

Pagină realizată de Ionela-Flavia FANU
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 oaia de 
Dumbrãviþa

Du p ă  r e c e n -
t a   șed in ță 

a Consiliului Local 
Dumbrăvița, prima-
rul comunei a decla-
rat: „Aleșii locali au 
adoptat hotărârea prin 
care drumul județean 
DJ 691, ce traversea-
ză localitatea noastră, 

va fi lărgit la patru benzi. Indicatorii tehnici 
solicitați de către aleșii locali dumbrăvițeni 
ai Consiliului Județean Timiș, instituție ad-
ministrativă care va realiza investiția, au fost 
aprobați. Astfel, în vederea restricționării par-
cării neregulamentare pe marginea drumului 
lărgit la patru benzi se va amenaja un gard viu 
care va avea și rolul de a asigura o minimă 
barieră împotriva prafului și zgomotului. De 
asemenea, vor fi realizate șase sensuri giratorii, 
iar trecerile de pietoni se vor face cu marcaj 

special, prevăzut pentru traficul cu mulți copii, 
care să asigure o bună vizibilitate. De aseme-
nea, trecerile de pietoni vor fi presemnalizate 
corespunzător. Este prevăzută și realizarea de 
accese la străzile ce se intersectează cu drumul 
județean și la benzinării. Nu în ultimul rând, se 
vor realiza acostamentele cu o îmbrăcăminte 
din mixtură asfaltică. Consider decizia con-
silierilor locali una corectă, realistă, menită 
să ducă la fluidizarea traficului fără a afecta 
populația”. 

în curând, şoferii vor circula pe patru benzi

Primul turneu în Superliga feminină la te-
nis de masă, ediția 2016/2017, desfășurat 

la Constanța, s-a încheiat cu patru victorii, din 
tot atâtea posibile, pentru campioanele de la ACS 
Dumbrăvița. Primul meci a avut loc în dimineața 
zilei de sâmbătă, 1 octombrie, cu echipa Romgaz 
Mediaș, dumbrăvițencele impunându-se cu sco-
rul de 5-0. În aceeași zi, după amiaza, fetele 
noastre au jucat contra componentelor Politeh-

nicii Cluj, pe care le-au învins cu 5-1. A doua 
zi, campioanele ultimelor trei sezoane au dispu-

tat, de la ora 9, meciurile cu Farul Constanța, 
echipă învinsă cu scorul 5-0. În cea de-a doua 
partidă desfășurată duminică, de la ora 13, ACS 
Dumbrăvița s-a impus în meciul cu LPS II 
Constanța, cu scorul de 5-1. După categoricele 
succese obținute, dumbrăvițencele vor mai întâl-
ni în restul turului, în cel de-al doilea turneu, ce 
va avea loc tot în toamnă, la Buzău, pe celelal-
te grupări implicate în elita feminină pe echipe 
de seniori: vicecampioana CS Politehnica Iași, 
CSM Arad, CSM Bistrița și LPS2 Constanța.

C. NICOLAE

Lider la tenis de Masă

Biserica catolică din Dumbrăviţa - 
37 de ani de la sfinţire

În prima săptămâna din octombrie, loca-
litatea noastră a îmbrăcat, din nou, haine 

de sărbătoare. Credincioșii de rit catolic, și nu 
numai ei, au sărbătorit hramul bisericii, împli-
nirea a 37 de ani de la sfințirea acesteia. Ma-
nifestarea se bucură de sprijinul Primăriei și al 
Consiliului Local din Dumbrăviţa. Slujba religi-
oasă a fost celebrată de preotul primițiant Gal 
Marton, la aceasta fiind prezenți reprezentanții 
cultelor reformate și ortodoxe din localitate. În 

timpul slujbei bilingve, a cântat corul de copii al 
bisericii catolice Angelis, corul adulților și corul 
din  Hetin (Serbia). La sfârșitul slujbei, copii de 
la grădiniță (grupa mare secția maghiară) au pre-
zentat jocuri de copii, elevii clasei I M au cântat 
cântece populare iar formația Butykos a prezen-
tat o suită de dansuri populare maghiare. După 
aceasta, participanții au încins un csardas, împre-
ună cu formația Gospodinelor din Dumbrăvița. 
Cei prezenți au fost serviți cu prăjituri, iar musa-
firii au fost invitați la masă. A fost o zi deosebită, 
o adevărată sărbătoare pentru toți participanții.

Ildikó DéNES

Balul strugurilor sau Újszentesi Szüreti Bál

În 29 octombrie a avut loc tradiționalul 
Bal al Strugurilor, un bal dedicat recoltei, 

avuției toamnei și mai ales, un eveniment cultural 
ce reușește de fiecare dată să adune numeroși iubi-
tori de tradiții și de muzică.

Evenimentul a fost organizat de Ansamblul Fol-
cloric Butykos din Dumbrăvița, una dintre cele mai 
cunoscute formații populare maghiare din Banat, și 
a reprezentat un mare succes, participanții petrecând 
veseli alături de surpriza serii, trupa 4+2 Asszinkron.

Ionela-Flavia FANU

Dumbrăviţa are Centru de Zi pentru 
îngrijirea copiilor

Din 31 octombrie, Centrul de zi pentru îngrijirea copiilor în comuna Dumbrăvița va funcționa 
în cele mai bune condiții, ca urmare a finalizării proiectului de implementare.  Prevenirea 

abandonului și instituționalizării copiilor, prevenirea abandonului școlar, a delincvenței juvenile și a 
riscului de marginalizare socială reprezintă principalele obiective ale acestui centru. Astfel își propu-
ne să asigure copiilor servicii educaționale, servicii after school, servicii de servire a mesei, servicii 
recreative și de socializare, servicii de asistență socială, servicii de suport emoțional și consiliere 

psihologică, servicii de orientare școlară și pro-
fesională, servicii de asistență și îngrijire medi-
cală, servicii de abilitare/reabilitare și servicii de 
transport. Beneficiarii acestui centru sunt copii 
cu vârste de până la 14 ani, proveniți monopa-
rentale, din familii cu venituri reduse, copii cu 
un grad ridicat de abandon școlar sau copii cu 
dizabilități. Pentru că viitorul va fi conturat de 
decizii, acțiuni și moduri de viață ale copiilor 
noștri este firesc să ne pese cum cresc și cum 
se desfășoară educația lor. Dumbrăvița a arătat 
că îi pasă!

Ionela-Flavia FANU

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Primarul comunei 
Dumbrăvița
Victor Malac

Ionela-Flavia FANU
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Pagină realizată de Ionela-Flavia FANU

Brian FIlIMON - primarul comunei Măureni

Iată-ne din nou la 
Măureni, comuna 

lucrului neobosit. L-am gă-
sit aici pe domnul primar 
Brian Filimon din nou pe 
fugă, cu treburi administra-
tive, dar care a avut amabi-
litatea să ne acorde câteva 
minute:

În primul rând, domnu-
le primar, știu că ați făcut 
recent o călătorie la Bruxe-

lles. Ce anume v-a îndreptat pașii spre această ca-
pitală europeană?

4Am fost încântat că am fost alesul acestei 
călătorii, alesul acestei delegații. Am primit un 
apel de la domnul președinte al partidului nos-
tru, domnul Marcel Vela, a cărui invitație m-a 
onorat alături de oameni de seamă ai județului. 
Cu siguranță nu am plecat doar de dragul de a 
călători, am plecat pentru a cunoaște oameni 
noi, pentru a lua la cunoștință lucruri importan-
te. Am participat la diferite ședințe în Parlament, 
am avut discuții cu diferiți agenți și consultanți 
pe tema fondurilor europene. M-am întors entu-
ziasmat, optimist și bucuros, deoarece am văzut 

că la Bruxelles se știa de comunitatea noastră. 
Pe lângă aceste discuții, această experiență este 
foarte benefică, deoarece a adunat mulți edili.  
Nu s-a ținut cont de culoarea politică, am sociali-
zat cu toții, am schimbat opinii. Consider că acest 
tip de activități se pot face și la nivel mai mic, la 
noi în țară, pentru că experiența în administrație 
o faci consultându-te, învățând de la oameni cu 
experiență mai mare, dar și de la oameni care nu 
au atâta experiență, cum suntem și noi. 

Drept dovadă că, iată, a luat naștere un proiect 
ambițios sub patronajul Asociației Primăriilor din 
Banatul Istoric.

4Exact. După mine, orice  organizare de  
acest gen e benefică și răspundem  pozitiv.

Cred că ar fi util să lămurim problematica 
Administrației Bazinale de Apă Banat…

4Am tot avut discuții pe acest subiect. Pot 
spune că sunt bucuros că s-au rezolvat într-un 
final problemele și le mulțumesc. La începutul 
mandatului am afirmat că relația noastră stă să 
se clatine, însă colaborarea cu mine este una po-
zitivă. Au venit, au răspuns pozitiv, lucrează, au 
început ridicarea digurilor pe un tronson de un 
kilometru. Sunt undeva la jumătatea lucrării și 
îmi doresc să rămână o colaborare bună. 

Am găsit acum la dumneavoastră un adevărat 
șantier!

4Da…Pot spune că acum comuna e un ade-
vărat șantier, dar unul necesar. Nu ne este ușor, 
fiindcă muncim pe mai multe proiecte. Dorim ca 
într-un timp cât mai scurt să ajungem cel puțin la 
nivelul acela de comunitate care impune respect 
prin aspect. Lucrăm la momentul actual, după 
cum se vede, la infrastructură.

Ce faceți chiar aici în fața primăriei?
4Un lucru esențial. Fac un punct atât de fru-

mos încât să se înțeleagă că aici este primărie, 
pentru că mulți colaboratori care nu știu unde 
e, cam trec de ea. Această clădire a fost lăsa-
tă moștenire, cum s-a dobândit de pe vremea 
nemților, și nu e o construcție special realizată 
care să deservească serviciile unei administrații. 
Noi încercăm să o aducem la standardele unei 
primării. În față,  zona a lăsat de dorit. Peste vreo 
lună sperăm să arate așa cum se cuvine: facem o 
parcare cu spațiu verde, pavată, cu stație cu re-
fugiu pentru autobuz.  Sperăm ca vremea să fie 
binevoitoare cu noi și să finalizăm această lucra-
re cât mai repede. Avem un executant de care 
suntem foarte mulțumiți. 

Doamne ajută, domnule primar!

Am participat la diferite ºedinþe în Parlamentul European

Primăria Comunei Măureni a reușit să 
recupereze terenul din proximitatea 

clădirii administrative, semnând luna trecută 
un act de răscumpărare. După zece ani, terenul 
care a deservit atelierul mecanic și restaurantul 
comunei a reintrat în posesia comunității. Un 

demers dificil și îndelungat, cheltuieli nu tocmai 
mici, însă această suprafață, care măsoară 
9.350 m, va deservi  cu prisosință comunitatea 
și interesele acesteia. Pasul următor, care se 
cere imperios, constă în  curățarea și îngrijirea 
terenului.

Cetățenii sunt mai mult decât satisfăcuți, 
iar Consiliul Local le mulțumește pentru 
încrederea pe care i-au acordat-o. De când cu 
noua administrație, localitatea a început să fie 
un mic furnicar, în care oamenii și-au redobândit 
speranța de mai bine. 

O nouă izbândă a actualei conduceri

Cunoaștem cu toții beneficiile sportului 
pentru fizicul și mentalul nostru. Pe 

lângă aceste beneficii, sporturile de echipă 
au marele avantaj de a aduna laolaltă jucători 
pasionați, mânați de o voință comună, de a 
forma un grup în care, pe lângă atingerea 
obiectivelor specifice, membrii se relaxează 
într-un mediu armonios.

Echipele de fotbal ale comunei Măureni 
și satului Șoșdea reliefează tocmai această 
viziune asupra sportului și asupra echipei. Ei 
înțeleg cât de important este un om pentru o 

echipă, dar înțeleg de asemenea că un om nu 
poate face o echipă. Echipa este sufletul unic 
al năzuințelor tuturor membrilor acesteia. 
Rezultate frumoase, muncă și perseverență 
sunt ingredientele principale ale celor două 
echipe. A.S. Intersport Măureni și A.S. Voința 
Șoșdea se bucură de tot sprijinul autorităților 
locale și al cetățenilor. Cele două activează 
în Liga aV-a, Zona Reșița și au obținut până 
acum rezultate notabile. Echipa A.S. Intersport 
Măureni este condusă de către domnul antrenor 
Mircea Iancu, alături de Gabriel Mândruț și 
Dumitru Cucea. De partea cealaltă, la A.S. 
Voința Șoșdea sufletul echipei îl reprezintă 
domnul Petrișor Florin Stan, alături de Codruț 
Brizu. 

În cadrul ultimelor dispute, cu o prestație 
remarcabilă, Voința Șoșdea a reușit o remiză 
la Ocna de Fier, deși a condus mai tot timpul 
meciului, iar Intersport Măureni a învins cu 
4-1 în deplasarea de la Ezeriș, poziționându-
se pe locul al doilea în clasament. Domnul 
primar Brian Filimon, a declarat după cele 
două meciuri că este mulțumit de prestația 
celor două echipe: „Cel mai important este 
că predomină fair-play-ul și  că băieții, în 

frunte cu conducătorii, demonstrează că se pot 
desfășura aceste jocuri cu organizare și respect 
față de adversari și de arbitrii. Îi felicit, le  
mulțumesc și îi asigur că, dacă vor continua 
la fel, vor progresa.  Iar Primăria Măureni le 
garantează tot sprijinul.” 

Mai mult decât competiția, contează faptul 
că cele două  echipe reușesc să adune numeroși 
spectactori, suporteri ai lor, care în fiecare 
duminică își oferă un mic răgaz, un moment de 
relaxare cu prietenii, susținându-i pe jucători.

Echipa este sufletul unic al năzuinţelor membrilor săi

A.S. Voința Șoșdea A.S. Intersport Măureni
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 oaia 
de Voiteg

Pagină realizată cu sprijinul doamnei director Camelia FOGAŞ

Personalitățile de bază în comună au fost 
preotul şi învățătorul. Dascălul în afara 

şcolii era respectat de toţi cetăţenii cu care se 
întâlnea, îl salutau de la distanță și-i întindeau 
mâna cu respect. La fiecare sărbătoare sau 
duminică, dascălul era prezent la biserică în 
calitate de cantor în strană. Împreună cu el 
erau prezenți şi copiii de școală. Cum intrai în 
biserică, pe dreapta erau băieţii, iar pe stânga, 
fetele. Preotul l-a însărcinat pe crâsnic să 
supravegheze din altar comportamentul elevilor, 
iar cei indisciplinaţi erau chemați în altar şi 
preotul le aplica pedeapsa. Comportamentul 
elevilor pe stradă era aplicația directă a educației 
primită la școală: elevii salutau respectuos pe toţi 
consătenii. 

Dascălul trebuia să aibă calități muzicale, să 
conducă formaţia corală a şcolii şi a Căminului 
cultural. Cu toată râvna ce şi-o dădea, învăţătorul 
nu era răsplătit de un salariu corespunzător 
muncii sale depuse. Dar este de remarcat că 
locuitorii din sate şi comune se străduiau să ajute 
şcoala pentru a retribui dascălul. Trebuia să se 
găsească o soluţie corespunzătoare de a achita 
salariul cadrului didactic. Astfel s-a hotărât 
achitarea salariului parţial în bani şi compensarea 
din fondurile agricole, prin dreptul de folosinţă 
a unor suprafeţe arabile din hotarul comunei. 
Iată un exemplu de salariu al unui învăţător din 
Şipet: - 389 Fl. şi 79 Cr. în bani, două jugăre de 
pământ, 7 Hl de grâu, 7 Hl de porumb, 12 mc de 
lemne şi locuinţă .

Retribuţia învăţătorilor varia de la o comună 
la alta, astfel cei care locuiau în comune mari cu 
potenţial economic mai mare erau plătiţi mai bine. 
Numeroşi învăţători îşi sporeau veniturile prin 
îndeplinirea serviciilor cantorale sau prin însoţirea 
preoţilor la nunţi, botezuri, înmormântări, 
parastase. Alţi dascăli erau funcţionari, directori 
de Bănci Populare, biblioteci sau Cooperative 

de Credit. Iată, deci, învăţătorul – personalitate 
deosebită în comună, respectat de toţi sătenii, s-a 
luptat cu multe neajunsuri. 

Şcoala datează din anul 1776
În ceea ce priveşte comuna Voiteg, în 

„Monografia judeţului Timiş” editată de prof. 
univ. Ion Munteanu şi Rodica Munteanu, 
şi în documentul publicat de P. Radu şi D. 
Onciulescu - „Contribuţii la Istoria Dezvoltării 
Învăţământului din Banat”- Timişoara, 1976, 
reiese că şcoala datează din anul 1776 şi era 
frecventată de 36 de elevi. Din discuţiile avute 

cu cetăţenii mai bătrâni din comună, se pare că 
şcoala ar fi funcţionat între casa lui Dumşe şi 
Biserica ortodoxă de astăzi cu mult timp înainte, 
dar nu se ştie cu exactitate de când. 

Şcoala era formată dintr-o singură încăpere 
din pământ bătut, unde era un cuptor cu paie şi 
tulei. Iarna, copii veneau la şcoală în condiţii 
foarte grele, îmbrăcaţi gros, cu căciuli de blană 
de miel sau oaie, cu ciorapi de lână cu „obiele” 
şi încălţaţi cu opinci (şlaiche). Părinţii aduceau 
copii la şcoală cu sania sau cu căruţa. Prezenţa 
era însă scăzută iarna, dar şi în restul anului, 
deoarece părinţii preferau să-şi ţină copii acasă 
ca să-i ajute la munca câmpului.

Înaintea începerii orelor de curs, elevii stăteau 
în picioare şi recitau „Tatăl Nostru” şi spuneau 
„tabla înmulţirii”. În faţa dascălului nu „mişca” 
nimeni, cea mai măruntă nesupunere ducând la 
aplicarea de  către învăţător de pedepse corporale 
cu „joarda” sau „linia”. 

Rechizitele şcolare constau din: creion, 
radieră, toc cu peniţă cu cerneală, sugativă şi 
tăbliţă din grafit înrămată în lemn şi liniate pe 
o parte pentru dictando, iar pe verso liniate cu 
pătrăţele, pentru matematică. Aceste rechizite 
erau obţinute gratuit de către elevii silitori şi 
de cei cu o situaţie materială slabă. În acele 
vremuri nu existau ghiozdane sau sacoşe unde 
să-şi ţină elevii rechizitele. În orele de lucru 
manual, ei îşi confecţionau din pănuşi de 
porumb „ţecăre” în care îşi puneau cele necesare 
orelor. Totodată, băieţii confecţionau preşuri, 
iar fetele erau instruite să coase, să tivească sau 
să confecţioneze opincuţe (paciche) în diferite 
culori, să brodeze poale şi ciupăgare, să toarcă 
lână din caier de fuior. 

În incinta şcolii exista şi o grădină pe care o 
cultivau elevii: plantau pomi, le retezau crengile, 
îi altoiau şi semănau lotul şcolar. 

Orientarea certă a procesului de învăţământ 
spre modernizare impunea autorităţilor adoptarea 
de măsuri pentru îndepărtarea condiţiilor 
necorespunzătoare din şcoli. Situaţia putea fi 
rezolvată doar prin implicarea comunităţilor 
locale şi a Bisericii. Costul unei şcoli noi se 
ridica la 4000-5000 de Fl, în funcţie de materialul 
folosit şi de onorariul constructorilor.

Şcoala din Voiteg a costat 2600 de Fl, iar cea 
din Mehala 4000 de Fl, aceşti bani fiind adunaţi 
din diverse donaţii, de la populaţie, primării şi 
biserici. Fiecare cetăţean avea interesul pentru a 
susţine construirea unei şcoli noi, astfel încât la 
ridicarea şcolii din Voiteg a participat întreaga 
populaţie din comună.

Şcoala din Voiteg – o mică incursiune în trecut

Alexandru Marta (uica Domnul) – a 
terminat Facultatea de Drept în Bucureşti, 

a deţinut funcții în avocatură. Numai în vacanța 
de vară venea acasă să-şi vadă familia. În 
timpul liber organiza şi meciuri de fotbal între 
românii din sat şi nemţii de la școlile germane. 
A pus arbitru la meciuri pe preotul satului Ştefan 
Terenteanu.

Moise Ghilezan – a terminat Facultatea de 
Teologie din Bucureşti și a fost numit protă 
de Ciacova. Fiul său, Gheorghe Ghilezan, a 
terminat Facultatea de Medicină la Timişoara și 
a fost medic sportiv pe vremea antrenorului Ion 
Ionescu.

Pepi Stoia - termină liceul Pedagogic din 
Timișoara şi este învățător în oraş.

Vasile Ardelean (Gazda Vasa) - singurul 
ţăran cu avere care a terminat liceul  Constantin 
Diaconovici Loga.

Gligor Ardelean – vice notar la Voiteg, notar 
la Primăria Banloc şi satul Livezile.

Petru Socieru a terminat liceul  şi a fost notar 
la Primăria Voiteg din 1933 -1940. 

Nicolae Raicu – termină liceul la Ciacova, 
este declarat chiabur şi dat afară de la Facultatea 
Politehnică Timișoara. Urmează Facultatea de 
Zootehnie din Timişoara. Este încadrat la IAS 
Peciu Nou, după care a fost transferat la Direcţia 
Agricolă Timiş. Împreună cu primarul din Voiteg 
şi Direcţia Agricolă construiesc un Complex 
de îngrăşare a berbecuţilor (15000 de capete). 

Investiţia s-a dovedit a fi nerentabilă din lipsa 
de păşune.

Școala veche din colț a fost construită în 
anul 1918, cu sprijinul Primăriei, al Bisericii şi 
al tuturor cetățenilor din comună, din cărămidă 
arsă şi material solid, în fața Bisericii Ortodoxe. 
În fața clasei era catedra din lemn, iar pe perete 
era portretul Regelui şi al Sfintei Maria. 

Copiii din Voiteg cu pregătire şcolară în perioada 1918-1945:
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Sînandrei

Comuna Sînandrei a sărbătorit hramul biseri-
cii în data de 26 octombrie, odată cu sărbă-

torirea protectorului comunității, Sfântul Dimitrie.
Edilul comunei a pregătit anul acesta un spec-

tacol grandios și o surpriză de proporții: a invi-
tat în comuna timișană o faimoasă cântăreață, cu 
tradiție în rândul fanilor români, de zeci de ani. 
Este vorba despre frumoasa cântăreață din fostul 
spațiu iugoslav, Neda Ukraden.

Neda Ukraden a reușit să le trezească melan-
colia vremurilor de odinioară celor care au trăit 
și au crescut cu șlagărele sârbești, în mare vogă 
la timpul respectiv. Mai mult decât atât, tinerii au 
moștenit sau și-au dezvoltat ei înșiși o simpatie 

pentru vedetă și pentru muzica sârbească, dis-
trându-se cu toții laolaltă.

Puiu Codreanu a întreținut mai departe atmo-
sfera, iar localnicii împreună cu invitații lor, au pe-
trecut o seară de pomină, o seară ce dovedește încă 
o dată prietenia ce o purtăm cu vecinii noștri sârbi. 
„E minunat să vezi atâta lume fericită. Mă bucur 
că reuşim să-i facem pe oameni să socialieze mai 
mult, să depene amintiri şi să se simtă bine” au fost 
spusele domnului primar, principalul responsabil 
de acest eveniment, Claudiu Florin Coman. 

Muzică pe toate gusturile, bucate pe alese și 
distracții pentru cei mici și cei mari au întregit 
sărbătoarea Sfântului Dimitrie.

Rugă mare la Sînandrei!

Cristina Adriana Mihai - director al Școlii Gimnaziale din  Sînandrei

Am avut deosebita plă-
cere de a sta de vorbă 

cu doamna director a școlii, 
Cristina Adriana Mihai, 
chiar cu câteva zile înaintea 
concursului de ocupare a 
posturilor de director. Doam-
na director ne-a lăsat impre-
sia dascălului care te învață 
din inimă, și nu din carte:

Nu demult a început un 
nou capitol în istoria școlii din Sînandrei. Cum 
ați întâmpinat începutul noului an școlar?

4Eu am preluat directoratul din iunie, exact 
din ultima zi a anului școlar. Am avut o vară la 
dispoziție să mă pregătesc. Şcoala a început în 
12 septembrie cu o mare schimbare. A fost o 
noutate pentru toată lumea, domnul director a 
mers pe funcția de viceprimar, iar eu, învățător, 
am preluat funcția de director. 

Cum ați resimțit dumneavoastră această 
schimbare?

4Nu știu dacă e o diferență mare. Eu de 
când am intrat în învățământ, din 2001, am pus 
pe primul plan copilul. Am rămas la clasă până 

la ora 12:00, timp în care îmi văd numai de cla-
să, iar după aceea mă achit de atribuțiile ce îmi 
revin ca director.

Presupun că rămâneți și peste program, în rit-
mul acesta de activitate…

4M-a prins și șapte seara, și nouă, am venit 
și sâmbăta, dar nu mă afectează pentru că o fac 
cu plăcere pentru copii.

E lucrul care contează cel mai mult și e o mare 
bucurie.

4Exact. Şi astăzi am avut o zi deosebită la 
clasă fiindcă am învățat a mic de tipar și a mic 
de mână. Deci e o sărbătoare. E frumos. Când 
pui copilul în prim plan, reziști.

Cum apreciați actualul sistem de învățământ?
4Învățământul trece printr-o perioadă foar-

te grea. Mai ales zilele acestea. Din cauza con-
cursului pentru ocuparea posturilor de direc-
tori. Eu am colegi care au încărcat pe platformă 
și, tehnic vorbind, platforma nu le-a luat în con-
siderare o serie de documente, iar drept urma-
re le-au fost respinse dosarele. Întotdeauna am 
spus că răul se taie de la rădăcina, rădăcina fi-
ind noi. În momentul în care noi am privi cu mai 
multă seriozitate și dacă am fi mai responsabili 

și nu ar fi atâtea hârtii de făcut, poate ne-am ca-
naliza mai mult atenția înspre copil. Mulți spun 
că salariile sunt mici. Așa e,  dar învățământul e 
ca o boală: odată ce intri, și dacă primești 800 
de lei, nu mai poți să ieși. Cred că și dacă primim 
sume mici, dacă nu ar fi atâta birocrație, ne-am 
concentra puțin altfel.

Adică reducerea birocrației ar fi un mare pas 
înspre copil, în primul rând.

4Da. Plus seriozitatea în cazul unor 
inspecții. 

Participă cineva din școală la concursul pen-
tru ocuparea postului de director?

4Nu. Așteptăm să vedem ce se întâmplă. 
Îndeplinesc condițiile doar domnul viceprimar, 
fostul director, și domnul director adjunct Ulici. 
Dumnealor fac parte din Corpul Experților. Pe 
noi restul nu ne-a interesat funcția, am crezut 
că domnul director e veșnic. L-am iubit tare 
mult. Domnul Ulici nu dorește să participe, eu 
nu pot și așteptăm să vedem ce se întâmplă.

Noi vă dorim ca lucrurile să se întâmple exact 
cum vă doriți, într-o direcție favorabilă școlii  și 
învățăceilor!

Când pui copilul în prim-plan, reziºti

Pagină realizată de Ionela-Flavia FANU

Așa cum orice dascăl susține, bazele 
învățăturii se pun în clasele mici, atunci 

când copilul învață să scrie, să citească, și, foarte 
important, atunci când dobândește capacitatea de a 
pătrunde sensul a ceea ce lecturează. 

La școala din Sînandrei, micuții au început să 
învețe literele, îndrumați de doamna învățător și 
director Cristina Mihai. 

încetul cu încetul, 
învăţăm tot alfabetul!

Localitate timișană aflată la numai 12 kilo-
metri de municipiul județului, Sînandrei 

a cunoscut o dezvoltare spectaculoasă în ulti-
mii ani. Din anul 2004, răsar clădiri la fiecare 
pas, frumos aranjate și îngrijite. De-o parte și de 
alta,  de la intrarea în localitate și până la ieșire, 
șoseaua este însoțită de culorile florilor și de un 
mobilier stradal modern. 

Școala și grădinița au fost renovate, fiind ilu-
minate și pe timp de noapte, iar becurile clasice 
ce deserveau iluminatul stradal au fost înlocuite 
cu led-uri, semn că infrastructura reprezintă o 
preocupare majoră pentru edilul comunei. Mai 
mult decât atât, anual, Primăria achiziționează 
flori de diferite soiuri pentru că nici esteticul comunei nu este neglijat. 

Domnul primar Claudiu Florin Coman consideră că aceste modificări au fost mai mult decât 
binevenite: „Dacă până nu de mult timp plăteam 25.000 de lei pe lună pentru iluminatul stradal, 
acum preţul energiei electrice a ajuns la doar 12.500 lei”. 

în Sînandrei, iz 
de oraş
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 oaia 
de Deta

Petru ROMAN - primarul al oraşului Deta

Ca în fiecare număr 
al jurnalului Bana-

tul, revenim la Deta pentru 
a lua pulsul comunităţii şi 
a afla planurile adminis-
traţiei locale. Întotdeauna 
deschis dialogului, prima-
rul Petru Roman ne dezvă-
luie câteva dintre gândurile 
sale, arătând că toate lu-
crurile bune pe care a reu-
şit să le realizeze în bene-

ficiul oraşului s-au datorat încrederii de care s-a 
bucurat şi se bucură în continuare din partea lo-
cuitorilor în fruntea cărora a fost ales ani la rând.

Domnule primar, ne reîntâlnim după scurtă vre-
me şi, ca de fiecare dată, vă găsim în plină activita-
te, cu zeci de hârtii pe birou. Care sunt principalele 
chestiuni care nu suferă amânare şi pe care încercaţi 
să le rezolvaţi împreună cu consilierii locali?

4Problemele orașului Deta nu au fost și nu 
sunt o surpriză pentru mine. Sunt primar de mai 
mulți ani și am făcut toate eforturile să rezolv 
problemele cu care ne-am confruntat. Sigur, nu 
pot spune că am rezolvat tot ce era de făcut, dar 
cu răbdare și înțelegere găsim soluții la aproape 
toate. Nu am promis niciodată lucruri care nu se 

pot face, pentru că știu foarte bine cum funcți-
onează administrația. Am experiență în această 
zonă de mai bine de 20 de ani. Am fost consilier 
local, viceprimar și acum sunt primar la al treilea 
mandat. În toți acești ani m-am lovit de multe pro-
bleme legate de administrația locală. Am depășit 
mare parte dintre ele, am învățat, m-am speciali-
zat. Cea mai bună dovadă că am reușit este faptul 
că la alegerile locale din iunie locuitorii din Deta 
mi-au acordat încrederea lor într-o proporție co-
vârșitoare. Am înțeles de la cei care m-au votat că 
am răspuns așteptărilor lor și tot de la oameni am 
primit și impulsul de a continua. Desigur că merg 
mai departe alături de echipa mea de consilieri lo-
cali, oameni care mă ajută foarte mult.

Ştim că în administraţie munca nu se termină 
niciodată. De aceea, aveţi un program de audienţe 
la primărie în fiecare săptămână. Ce vă spun cel 
mai adesea cetăţenii, care sunt problemele lor şi 
cum reuşiţi să le găsiţi rezolvare?

4Problemele cetățenilor sunt diverse, de la 
cele mai simple sfaturi și până la cele mai com-
plicate situații. Oamenii au așteptări mari de la 
noi și e normal să fie așa. De aceea sunt foarte 
atent la dorințele locuitorilor din Deta și Opatița, 
pentru că o administrație trebuie să funcționeze 
în folosul oamenilor. Nu facem administrație de 

dragul administrației, ci pentru a răspunde aș-
teptărilor și problemelor ridicate de comunitate.

Noi vă dorim să găsiţi răspuns pozitiv tuturor 
chestiunilor ridicate de cetăţeni şi, la final de in-
terviu, vă mulţumim pentru disponibilitate şi vă 
acordăm spaţiu pentru un mesaj adresat locuitori-
lor din Deta, cei în folosul şi sprijinul cărora v-aţi 
asumat funcţia de primar.

4Oamenii din Deta mă știu foarte bine. Ne 
întâlnim zilnic și povestim mult. Practic, progra-
mul meu la audiențe este permanent. Oamenii 
știu că îmi doresc foarte mult ca Deta să se im-
pună ca un model de succes. Eu cred că suntem 
deja un model pentru comunitățile din jurul nos-
tru și nu numai. Dar vreau să mergem mai depar-
te și să facem din Deta locul de care să fim mân-
dri. Să mergem oriunde în lume cu fruntea sus și 
să spunem că suntem locuitori ai orașului Deta 
și să ne mândrim cu acest lucru.  Putem ajunge 
la această dorință doar împreună, administrația 
și cetățenii. Nu putem funcționa separat și, mai 
ales, nu putem obține rezultate dacă mergem 
în direcții diferite. Oamenii au avut încredere în 
mine și sunt convins că împreună cu ei vom face 
din Deta orașul de care cu toții să fim mândri.

Eu cred cã Deta este deja un model pentru comunitãþile din jurul nostru ºi nu numai!

Interviu realizat de
Diana MIHAI

Pe lângă activitatea economică în 
creştere, la Deta viaţa culturală este 

pusă la loc de cinste. La începutul lunii 
octombrie, Centrul Cultural al oraşului 
a răspuns invitaţiei făcute de Primăria 
Plandişte, mergând cu două ansambluri de 
dansuri în satul Haiducita din Serbia pentru 
a lua parte la un eveniment festiv. Ansamblul 
de dansuri populare româneşti – seniori a 
deschis programul artistic cu două suite de 
dansuri populare româneşti din zona câmpiei 
banatice, coregrafia şi punerea în scenă 
fiind realizate de instructorul Cătălin Voicu. 
Ansamblul de dansuri populare sârbeşti - 
tineret a prezentat o coregrafie specifică zonei 
centrale a Serbiei, coregrafia fiind realizată 
de Diana Tătăruşanu. Primarul Petru Roman 
a însoţit cele două ansambluri, felicitând 
membrii acestora după prestaţiile artistice. 
„Chiar dacă mă repet, voi continua să scot 

în evidenţă sprijinul conducerii Primăriei 
Deta, deoarece acesta este esențial pentru 
funcționarea Centrului Cultural și pentru 
activitatea ansamblurilor folclorice din oraș”, 
a punctat Ovidiu Ivancea, directorul Centrului 
Cultural.

Edilul de la Deta se mândreşte cu artiştii 
oraşului şi laudă eforturile şi pasiunea acestora 
de a duce mai departe valorile culturale ale 
zonei. „Putem spune fără teama de a greși că 

Deta are un puternic corp diplomatic. Sigur, 
nu este vorba de ambasadori de la Ministerul 
de Externe, ci de ambasadorii culturali care 
ne reprezintă cu cinste peste tot. Am ajuns în 
ultimii ani să avem o viață culturală foarte 
bogată și variată. Cu toții ne-am bucurat și 
ne bucurăm de evenimentele culturale din 
oraș și mai ales de faptul că tot mai multe 
dintre acestea sunt susținute de membri ai 
comunității noastre. Oamenii care fac cultură 
în Deta au ajuns să fie cunoscuți peste hotare 
și acest lucru este o mândrie pentru noi toți. 
De aceea, vom continua să îi sprijinim așa 
cum am făcut-o și până acum, pentru că, 
astfel, valorile, cultura, tradițiile și obiceiurile 
noastre vor trece dincolo de hotarele orașului 
și chiar dincolo de granițele țării. Pentru mine 
este o onoare să le mulțumesc din suflet pentru 
tot ceea ce fac, să le urez putere de muncă 
în continuare și să meargă tot mai departe 
pe acest drum al «diplomației culturale»”, a 
transmis primarul Petru Roman. 

Dansatorii din Deta, ambasadori culturali ai oraşului
Diana MIHAI

O nouă staţie de autobuz
Jovana StAN

Conform ho-
tărârii de 

Consiliu din data de 
3 octombrie, orașul 
va beneficia de o 

nouă stație de autobuz, pe partea dreaptă a sensu-
lui de mers spre Denta, pe strada Mihai Viteazul. 
Stația de pe partea stângă a aceluiași sens, se va 
reamplasa, urmând ca cele două stații să fie dotate 
cu mobilier urban corespunzător.

Astfel, cetățenii vor putea beneficia de stații de au-
tobuz, prevăzute cu alveolă, pe ambele sensuri de mers.

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

La alegerile pentru Senat şi Camera De-
putaţilor din data de 11 decembrie 2016, 

prin Dispoziţia nr. 115 din 7 noiembrie 2016 a 
primarului oraşului Deta, domnul Petru Roman, 
au fost stabilite următoarele locuri speciale de afi-
şaj electoral:

- Zona Târgul Mare - panouri de afişaj elec-
toral;

- Parcare S.C. „ESSEGY” S.R.L Deta - pano-
uri de afişaj electoral;

- Str. Revoluţiei - panouri de afişaj electoral;
- Satul Opatiţa - panouri de afişaj electoral.

Primăria Deta vă informează! Din albumul cu amintiri ale 
oraşului
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Topolovãþu Mare

Pagină realizată de Ionela-Flavia FANU

Constantin JICHIțA  - coordonator al cotidianului Deşteptarea

Am avut plăcerea 
luna aceasta de a 

sta de vorbă cu domnul 
Constantin Jichița, gaze-
tar cu experiență, coordo-
natorul și sufletul ziarului 
local Deșteptarea:

Domnule Constantin 
Jichița, vă întâlnesc la 
Topolovățu-Mare punând 
bazele unui proiect fru-

mos. Cum a luat naștere Deșteptarea?
4A fost inițiativa profesorului Ovidiu Doța, 

ajuns primar, un om cu alese calități de mana-
ger, sensibil la nevoile și aspirațiile concetățe-
nilor săi. Își dorește o bună comunicare cu oa-
menii, spre a le cunoaște mai bine așteptările 
și a le transmite mesaje potrivite, în acord cu 
situațiile ivite și cu eventuale variante de re-
zolvare. Desigur, în măsura în care acestea țin 
de resortul primăriei și al putințelor sale de a 
le îndeplini. E vorba de fonduri, temeiuri legale, 
impact de mediu și de trebuință mai largă, spre 
a beneficia, dacă e posibil, într-un fel sau altul, 
întreaga comunitate.

De ce Deșteptarea, numele Deșteptarea?

4A fost alegerea primarului nostru și îl fe-
licit pentru asta. Se înțelege mesajul din titlul 
publicației, ca fiind un îndemn - clar și apăsat 
– spre a schimba multe din felul nostru de a 
fi; începând cu percepția asupra societății ac-
tuale, continuând cu participarea fiecăruia la 
mai binele comun și, desigur, să avem în ve-
dere perspectiva, să înțelegem că, împreună, 
vom putea clădi ceva folositor și durabil. Luăm 
exemplu de la cei mai buni; îi întrebăm cum au 
reușit, spre a ne îndrepta și noi într-acolo. 

Ca tânăr slujbaș al cititorilor noștri, consider 
că e important feed-back-ul din partea acelora 
cu mai multă experienţă. Cum apreciați activita-
tea Uniunii Jurnaliștilor din Banatul Istoric, cu 
publicațiile sale consacrate deja, inclusiv Jurna-
lul Banatul?

4Eu citesc, de ceva vreme, publicațiile 
dumneavoastră și vă îndemn, cu tot sufletul, să 
conferiți scrisului mai multă căldură și tempera-
ment, în același timp, să aduceți sub privirea ci-
titorului ceea ce este specific fiecărei localități, 
altfel există riscul să alunecați în platitudini. 
Aveți un ghid în privința aceasta; o spun cu toa-
tă încredințarea că nu greșesc, îndemnându-vă 
să citiți, cu mare luare aminte, chiar să reluați 

lectura scrisului celui care vă păstorește: scrii-
torul și publicistul Vasile Todi. 

Ce viitor credeți că are presa scrisă în rândul 
generațiilor ce vin?

4Depinde de dumneavoastră, de modul în 
care vă faceți din scris o profesiune de credință. 
Să fiți exigenți cu dvs. în privința prestației jurna-
listice, să ieșiți din cumințenia în care, uneori, vă 
adânciți, dar nici să nu vă dedați la excese de vre-
un fel: laude care nu ajută la ceva, precum și critici 
nefondate. Presa scrisă nu va muri. Ea parcurge 
un traseu al redefinirii de sine. Calitatea scriiturii îi 
asigură nu doar viață, ci și personalitate.

Cu toții avem, la un moment dat, un model 
pentru ceea ce dorim să devenim. Care a fost mo-
delul dumneavoastră?

4Înainte de toate, eu am ca modele marii 
ziariști, care au fost și mari scriitori: Eminescu, 
Caragiale, Slavici, Delavrancea, Arghezi etc. Ca 
modele din imediata apropiere, îi am pe scriitorii 
și gazetarii Ion Marin Almăjan și Teodor Bulza.

Un sfat pentru tineri?
4Să fie curioși, răzbătători și perseverenți 

în a învăța să devină mai buni decât ieri. Să fie 
drepți și buni, să fie omenoși. 

“Deºteptarea„ a fost iniþiativa profesorului Ovidiu Doþa, un om cu alese calitãþi de manager

Într-una din zilele în care a vizitat țara 
noastră, un investitor francez a poposit 

tocmai la Topolovățu-Mare. Aici a găsit ceea ce 
azi s-a transformat într-o afacere de succes: o 
mare suprafață de teren cultivabil. 

Alsasol este numele firmei pe care cei cinci 
asociați au pus-o pe picioare, cultivând nu 
mai puțin de 1700 de hectare. Este, așa cum 
intuiți, un factor important în economia locală. 
Dar marele lor merit este altul: dau dovadă de 
o productivitate a muncii foarte ridicată. Cu 
doar opt persoane angajate, dintre care șase 
direct implicate în munca agricolă, cu utilaje 
și tractoare moderne, reușesc să obțină recolte 
bogate: 11tone/ha la porumb, 6 tone/ha la grâu, 
3,5tone/ha la rapiță, 2 tone/ha floarea-soarelui, 
3,3 tone/ha la soia și peste 8tone/ha la sorg. 

Domnul Claude, unul dintre cei cinci 
asociați, pune rezultatele pe seama unei bune 
cooperări între angajați, aceștia fiind mai mult 
decât niște simpli colegi. Ei sunt o familie, o 

echipă foarte bine organizată, cu atribuții bine 
definite și împărțite astfel că fiecare își cunoaște 
bucățica de responsabilitate pe care și-o asumă 
cu conștiinciozitate. „Este bună înţelegere şi 
în colectivul nostru!” susține domnul Claude. 
„Fiecare membru al acestei familii are locul 
şi rolul său, bine definite, precum şi partea sa 
de venit, care îi răsplăteşte munca. Altfel nu se 
poate. De aceea, mă bucur că sunt parte a unei 
echipe aşa valoroase.” 

Mentalitatea francezului este clară: trebuie 
utilizată orice resursă, orice suprafață, privită nu 
doar ca afacere, ci ca sursă generatoare de viață. 

O afacere prosperă, utilaje moderne, noi 
locuri de muncă pentru localnici, profit pentru 
arendatori sunt beneficiile înființării firmei 
Alsasol.

Mari investiţii în agricultură

Po l i ț i a  R o m â n ă 
d e r u l e a z ă  o 

campanie de conștientizare 
î n  r â n d u l  e l e v i l o r 
referitoare la condițiile 
de traversare a străzilor. 
Elevii sunt sfătuiți ca după 
terminarea cursurilor, 
îndeosebi la orele la care 
se lasă întunericul, să 

acorde mare atenție atunci când traversează și, sub nici o formă, să nu 
o facă altundeva decât în locurile în care aceasta se permite. Să circule 
doar prin locuri iluminate și să se asigure, chiar dacă trec pe trecerea de 
pietoni, dar fiind că s-ar putea ca aceste condiții meteo nefavorabile să 
reducă vizibilitatea șoferilor.

Atenţie la traversarea străzii!

Să r b ă t o a r e a 
Dovleacului a adus 

la școlile din Topolovățu-
Mare,  Iosifalău,  Ictar-
Budinț și Șuștra o mare 
veselie și o mulțime de 
darur i .  Copi i i  aces tor 
școli  au  part icipat  în 
cadrul acestei Sărbători 
la o expoziție de dovleci 
sculptați și personalizați, la o paradă de costume care mai de care mai 
inventive, la un concurs de cultură generală și la o probă de îndemânare. 
Nu a lipsit în ziua respectivă nici dansul, un mod de exprimare foarte 
plăcut copiilor. Cei mai talentați dintre concurenți, care au participat la 
diferitele secțiuni, au fost premiați, marele premiu constând într-o tabletă.

toamna a venit cu daruri pentru copii!

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan
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Victor Vlad Delamarina

În ultima decadă a acestui an, a avut loc, 
la parohia ucraineană din Timișoara, 

sfințirea Crucilor, ce au fost așezate pe turlele 
bisericii cu hramul Adormirea Maicii Domnu-
lui.

Avându-i alături pe Părintele Protopop Ilie 
Albiciuc din cadrul Protopopiatului Ortodox 
Ucrainian din Lugoj și pe Părintele Cristian 

Popovici, parohul bisericii, precum și pe alți 
preoți invitați, Înalt Prea Sfințitul Părinte Ioan, 
președinte de onoare al jurnalului interregio-
nal Banatul, a oficiat slujba de sfințire a Cru-
cilor. La eveniment au fost prezenți invitați, 
oficialități, precum și numeroși credincioși 
ucraineni, români, polonezi, sârbi, care cerce-
tează cu evlavie acest sfânt locaș, împreună cu 
preoți și diaconi de la parohiile ucrainene din 
Țara Banatului.

împreună spre credinţă
Anna DANILOV

Ne-am gândit astăzi să vă oferim reţeta unei 
ciorbe din bucătăria tradiţională ucrainea-

nă. E frig afară şi este anotimpul perfect pentru 
supe şi ciorbe fierbinţi. Ciorba ucraineană de varză 
murată o poţi prepara oricând pe perioada iernii şi 
nu ai nevoie de prea multe ingrediente. Şi nici de 
prea mult timp. Doar o oră.

Ingrediente pentru șase porții:
1 varză murată potrivită ca mărime / 1 ceapă / 1 

morcov / 1 felie de ţelină / 2 linguri orez / 2 linguri 
ulei / 300 ml pulpă de roşii (conservă), pătrunjel 
verde, sare și piper.

Cum se prepară?
Se spală varza în apă rece pentru a se desăra, se 

scurge bine, apoi se toacă cât mai mărunt. Se cură-
ţă zarzavaturile, se spală, se taie şi se călesc într-o 
oală cu ulei bine încins. Când încep să se înmoaie, 
se adaugă varza şi 2-3 linguri de apă. Se continuă 
călirea încă 5-6 minute, amestecând pentru a nu se 
prinde de fundul oalei.

Se adaugă peste legume 2 litri de apă caldă, se 
condimentează cu sare şi piper, după gust, se aco-
peră cu capac şi se lasă să fiarbă circa 15 minute. 
Se adaugă orezul ales, spălat şi scurs, pulpa de ro-
şii şi se continuă fierberea până când toate ingredi-
entele sunt bine pătrunse.

Se potriveşte din nou gustul de sare şi de piper, 
se adaugă pătrunjelul tocat fin şi se stinge focul. Se 
lasă ciorba  acoperită cu capac circa 5-6 minute să 
se aromatizeze, apoi se serveşte.

Ciorba ucraineană de varză
Anna DANILOV

Din bucătăria consătenilor noştri ucraineni

aurelian siMa - director al Colegiului Național Coriolan Brediceanu

Întâlnirea cu domnul 
Aurelian Sima, la 

scurt timp după obținerea 
postului de director al Co-
legiului Național Coriolan 
Brediceanu din Lugoj, mi-a 
dat convingerea că această 
unitate de învățământ este 
pe mâini bune și că va do-
bândi curând un statut ase-
mănător celor de elită ale 
municipiului de județ:

Domnule director Aurelian Sima, doresc în 
primul rând, ca urmare a obținerii celui mai bun 
rezultat din orașul Lugoj la concursul de ocupa-
re a funcțiilor de directori și directori adjuncți ai 
unităților de învățământ, prin care ați devenit di-
rectorul Colegiului Național Coriolan Bredicea-
nu, să vă transmit felicitările Senatului Uniunii 
Jurnaliștilor din Banatul Istoric și ale mele per-
sonale!

4Vă mulțumesc frumos!
Așadar, cum ați întâmpinat acest nou început în 

slujba elevilor?
4 Am dobândit experiența în domeniul 

educației mai cu seamă în ultimii șase ani, atât 
în ceea ce privește legislația școlară, cât și 
desfășurarea procesului instructiv-educativ. 
Sigur că funcția de director impune o anumită 
postură, înseamnă atribuții de îndrumare și con-
trol specifice fiecărei școli în parte. În ceea ce mă 
privește, fiindcă am fost și elev la această școală, 
mai târziu profesor, cunosc bine personalul di-
dactic și nu am întâmpinat greutăți în ceea ce 
privește preluarea atribuțiilor de director. 

Ați ocupat funcția de inspector școlar gene-
ral adjunct, sunteți actualmente directorul unuia 
dintre cele mai bune colegii. Cunoașteți, așadar, 
îndeaproape situația învățământului românesc. 
Cum apreciați sistemul educațional la momentul 
de față?

4Așa cum ați spus și dumneavoastră, ocu-
pând în ultimii patru ani și funcția de inspector 
școlar general adjunct, vă pot spune că la ni-
velul județului există și școli care funcționează 
în condiții nu tocmai ideale, însă la colegiul 
Național Coriolan Brediceanu, școală de elită a 
județului nostru, îmi propun să mențin imagi-
nea instituției prin rezultate bune la Evaluările 
Naționale, la Bacalaureat, la olimpiadele școlare 
și trebuie înțeles că aportul autorităților locale 
ne este foarte necesar în acest demers.

Care sunt nevoile cele mai pregnante ale ele-
vilor și cum pot conducătorii de instituții de 
învățământ și cadrele didactice să vină în întâm-
pinarea lor?

4Am convingerea că fiecare elev, în mod 
particular, are o anumită individualitate, o anu-
me cerință educativă și menirea profesorului, 
menirea noastră, este de a-i cunoaște foarte 
bine și de a răspunde prompt acestor cerințe 
educative individuale. Elevul trebuie pregătit 
pentru viață, trebuie educat și determinat, ori-
entat și încurajat spre un domeniu profesional 
care să i se potrivească.

Ce planuri aveți pentru Colegiul Național Co-
riolan Brediceanu?

4În mod special îmi doresc redobândirea ti-
tlului de școală europeană. De asemenea, îmi do-
resc să accesăm fonduri europene, să obținem 

rezultate cât mai bune, deși în momentul de față 
suntem prima școală din Lugoj și din zonă. Vreau 
ca pe viitor să creștem aceste rezultate și să ne 
comparăm cu cele mai bune școli din Timișoara. 
Sper să avem o colaborare foarte bună și cu 
părinții fiindcă până la urmă avem interese co-
mune. Acestea  sunt obiectivele majore.

Vă doresc mult succes în această privință! 
Chiar acum desfășurați programul Săptămâna al-
tfel. Ce activități ați pregătit?

4În fiecare zi avem câte o activitate diferi-
tă, printre care o acțiune la care avem invitați 
membrii ai Serviciului de Ambulanță care vor 
desfășura o demonstrație de prim-ajutor, în cola-
borare cu IPJ Timiș am organizat o acțiune refe-
ritoare la prevenirea și combaterea delincvenței 
juvenile,  vom desfășura spectacole, excursii te-
matice, vizite la case memoriale și schimburi de 
experiență.

O săptămână altfel cu numeroase beneficii 
pentru elevi. Și dacă tot vorbim despre elevi, ce 
mesaj le transmiteți celor care ne citesc jurnalul?

4Să folosească așa cum trebuie timpul pe 
care îl petrec în școală, să îi asculte pe domnii 
profesori pentru că peste 10-20 de ani vor dori 
să dea timpul înapoi, să mai fie elevi, dar acest 
lucru nu se va mai putea. Eu le urez rezultate cât 
mai frumoase spre satisfacția lor, a părinților lor, 
a profesorilor!

Un sfat înțelept! Vă mulțumesc pentru timpul 
acordat, vă felicit încă o dată și vă urez mult suc-
ces!

Elevul trebuie pregãtit pentru viaþã

Dialog consemnat de
Ionela-Flavia FANU

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan
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Domnul pri-
mar nu a uitat 

de încrederea pe care 
cetățenii i-au acordat-o 
în vară. Fiind la al trei-
lea mandat, ne spune: 
„Sunt primarul tutu-
ror, sunt același primar 
pentru oamenii din toa-
te satele de pe raza co-

munei Vermeș. În numele meu faptele vorbesc. 
Nu sunt un om al vorbelor.” Drept dovadă că, 
iată, acum, când mai e puțin până la sfârșitul 
anului, se văd roadele muncii domnului primar, 
concretizate în drumurile asfaltate, straiele 
noi ale Căminului Cultural și ale Primăriei, și 
multe altele. Știm cu toții că se apropie marea 
sărbătoare a ocrotitorului României, Sfântul 
Andrei sau Apostolul lupilor, nume mai puțin 
cunoscut. Acesta derivă din vechiul simbol al 
dacilor: lupul. Legenda spune că lupii au fost 
alături de daci la căderea Sarmizegetusei și că 

cel care era căpetenia lupilor l-ar fi vegheat pe 
Apostolul Andrei prin pustiul Dobrogei spre 
peștera care i s-a oferit drept adăpost. Pe aceas-
tă cale, domnul primar transmite tuturor citito-
rilor Jurnalului interregional Banatul și îndeo-
sebi vermeșenilor: „Vă urez tuturor celor care 
purtați numele Sfântului Andrei un călduros La 
mulți ani! și sănătate, în primul rând, pentru că, 
dacă avem sănătate, putem face tot ce ne dorim. 
De asemenea, ce îmi doresc mie le doresc și lor: 
să fie împliniți din toate punctele de vedere!”

„La mulţi ani de Sfântul Andrei!”

Primarul comunei 
Vermeș

Ioan Iacob Damian

Anul 2016 este și anul în care Școala 
Gimnazială cu clasele I-VIII din Vermeș 

încheie Proiectul de Dezvoltare instituțională 
2012-2016. Acest proiect și-a propus să răspundă 
la câteva întrebări referitoare la instituție care să 
clarifice poziția acesteia și să traseze direcții de 
dezvoltare pe termen lung: Cine suntem? Unde 
ne aflăm? Ce schimbări se impun? Cum vom 
reuși să le realizăm? Ce valori ne susțin? Cine 
sunt beneficiarii schimburilor?

Obiectivele majore ale acestui proiect 
sunt dezvoltarea bazei materiale, păstrarea și 
perpetuarea tradițiilor locale și promovarea 
unui învăţământ modern. Aceste obiective, 

precum și întregul proiect a fost propus de 
doamna director Alina Mingea, care susține 
că dezideratul școlii nu se poate înfăptui decât 
dacă există o bună colaborare între instituția 
școlii și autoritățile locale, precum și între 
acestea două și părinți.

Școala și-a propus mereu să devină parte 
integrantă activă a comunității, fapt pentru 
care a realizat diferite parteneriate cu Primăria, 
Poliț ia,  Biserica,  Dispensarul Medical, 
Căminul Cultural și diverși actori economici 
privați.  De aceea și misiunea școlii, pe lângă 
satisfacerea nevoii elevilor și îndeplinirea 
actului educational, este să creeze un climat de 
muncă și învățare stimulativ și să stabilească o 

interacțiune a școlii cu mediul social, cultural 
și economic. 

Așadar, scopurile de atins ale acestui proiect 
au fost reprezentate de: optimizarea actului 
educaţional prin utilizarea unor instrumente 
moderne, reconsiderarea managementului la 
nivelul școlii și al clasei în vederea egalizării 
șanselor, crearea unui climat de siguranță fizică 
și libertate spirituală pentru elevi, dezvoltarea 
parteneriatelor și perpetuarea tradițiilor și 
obiceiurilor specifice comunității. Bineînțeles 
că imaginea rezultatelor indică dacă scopurile 
au fost atinse, iar acestea confirmă că Școala 
Gimnazială din Vermeș face progrese prin 
eforturi susținute de întreaga comunitate.

Dezvoltarea continuă a actului educaţional este o prioritate 
pentru comuna Vermeş

Pentru că vremea devine din în ce în 
ce mai capricioasă, Comitetul Local 

pentru Situații de Urgență din Vermeș vine în 
întâmpinarea posibilelor pericole cu sfaturi 
pentru locuitori  și măsuri de prevenție.

În cazul în care conduceți, încercați pe cât 
se poate să folosiți șoselele principale, să vă 
asigurați mașina cu anvelope corespunzătoare, 
lanțuri pentru zăpadă, combustibil de rezervă și 

să verificați funcționarea farurilor, a sistemului 
de încălzire, nivelul antigelului și al uleiului 
de motor.

În casă: nu suprasolicitați instalațiile 
electrice prin alimentarea mai multor 
consumatori electrici la aceeași sursă, nu 
lăsați sub tensiune aparatele electrice când 
nu le folosiți, nu utilizați aparate electrice 
improvizate sau conductori electrici deteriorați 

sau neizolați corespunzător.
De asemenea, verificați coșurile de fum, 

nu depozitați materiale combustibile în podul 
casei, curățați periodic coșurile de fum și 
înlăturați fisurile produse în acestea. Nu lăsați 
copii nesupravegheați în preajma unor surse de 
încălzire și nu aruncați la întâmplare țigări sau 
chibrituri aprinse.

A educa înseamnă a preveni!

Comitetul Local pentru Situaţii de Urgenţă vă informează

Căsătorii
Consiliul Local urează Casă de piatră! celor 

care au ales să își unească destinele:

„Căsnicia este o artă, trebuie să o creezi din 
nou în fiecare zi.” – Tagore

Petru Cocea - Valentina Gavril 
Darius Ciprian Radu - Raluca-Maria Oprișoiu 

Ioan Florin Cania - Adina Micșa 
Constantin Crisanov – Lenuta Ilie 

Doris-Cristian Damian - Roxana Zahariea 
Virgil Stanciu - Mioara-Rodica Stanciu 

Samuel Turcan - Ramona-Marioara Lighezan 
 Cristian Ciprian Vlădoi - Andreea-Laura Catrinar 
Cristian Viorel Botorea- Claudia Nicoleta Crețu 
Cosmin Ioan Marcu - Mirela-Ionela Loga

Domnul primar Ioan Iacob Damian a 
participat la ultima ediție a Zilei Cin-

stirii, la Buziaș, într-un cadru festiv la care au 
luat parte membrii Asociației Primăriilor din 
Banatul Istoric, membri ai Uniunii Jurnaliștilor 
din Banatul Istoric, domnul primar al comunei 
Crucea, Constanța, Gheorghe Frigioi, laureatul 
acestei ediții, și Înalt Prea Sfinția Sa Ioan, Mi-
tropolitul Banatului, președintele de onoare al 
Jurnalului interregional Banatul.

Din albumul comunei noastre

Edilul comunei noastre, primind binecuvântarea
 Înalt Prea Sfințitului Ioan

Jovana StAN

Ionela-Flavia FANU
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de Coºteiu

elena PREDEȘTEANU - director al Școlii Gimnaziale din Coșteiu

Cu prilejul primei 
ediții a concursu-

lui „Fii Jurnalist al Țării 
Banatului", ne-am rezervat 
plăcerea de a sta de vorbă 
cu doamna director a Școlii 
Gimnaziale din Coșteiu, 
Elena Predeșteanu, o 
doamnă dedicată nobilului 
țel de a aduce lumină în 
viața copilului.

Ne aflăm la puțin timp de la începutul anului 
școlar, pe prima treaptă a lui, cum a început aces-
ta pentru conducătorul instituției? Aveți tot ceea 
ce este necesar pentru buna derulare a activității 
didactice?

4Da. Şcoala din Coșteiu este foarte do-
tată. Am aproape tot ce ne trebuie pentru ca 
activitatea noastră să se desfășoare în condiții 
foarte bune. Am așteptat  materialul lemnos, 

am definitivat lucrările acestea de pregătire a 
lemnului pentru încălzire. Materialele didactice 
sunt asigurate, am mai achiziționat o tablă, de-
oarece am fost nevoită să înființez o clasă aici 
și să desființez o clasă de la Țipari, de unde ne-
cesitatea de a muta laboratorul de informatică. 

Uniunea Jurnaliștilor a determinat apariția 
unui concurs. Iată că la reluarea sa, chiar o ele-
vă de la Școala Coșteiu este laureată. Cum vedeți 
dumneavoastră această inițiativă a instituției 
noastre?

4Mi se pare o inițiativă bună. A avut loc și 
anul trecut. Aceeași fetiță a câștigat, sunt co-
pii care sunt înclinați spre scris. Iar fata noas-
tră, Andreea Moisiuc, face compuneri foarte 
frumoase. Sunt încântată fiindcă au participat 
mulți copii. Poate că se îndreaptă spre jurna-
lism, făcând o carieră strălucită.

Îmi dați impresia că Uniunea Jurnaliștilor 
este singura care promovează un astfel de con-

curs.
4Chiar este. Este o inițiativă remarcabilă, 

mai ales că lăsați copiilor libertatea de a se ex-
prima exact așa cum simt și cum doresc. Citesc 
cu plăcere acest jurnal, unde avem o foaie spe-
cială pentru activitățile noastre, pe care astfel 
le promovăm. De asemenea, putem vedea ce 
se întâmplă în alte părți, fiind o diseminare de 
bune practici. Ceea ce nu poate fi decât folosi-
tor.

E bine primit în comunitate jurnalul Banatul?
4Eu zic că da. E apreciată ținuta, calitatea, 

formatul și bineînțeles conținutul care, din câte 
observ, nu se regăsește în multe ziare.

Vă mulțumim, doamnă director, și vă felicităm 
pentru tot ceea reușiți să faceți aici, la Coșteiu! 

În comunitatea noastrã e apreciatã þinuta jurnalului interregional Banatul

Dialog consemnat de
Ionela-Flavia FANU

În 24 octombrie, la Coșteiu a avut loc 
festivitatea de premiere a primei ediții 

a concursului Fii Jurnalist al Țării Banatului, 
desfășurat sub egida Uniunii Jurnaliștilor din 
Banatul Istoric. 

Am fost plăcut surprinși să aflăm aici 
tineri cu o claritate a stilului aproape matură, 
tineri care simt frumos despre satul lor și 
care şi-au însușit într-un mod pozitiv valorile 
comunității în care trăiesc.

Patricia Verjel, Sara Todosiu, Iasmina 
Tătar, Andreea Moisiuc și Cristian Polverejan 
sunt tinerii care au îndrăznit să scoată la 

lumină trăirile pe care comunitatea le trezește 
în ei. Deși jurații au o responsabilitate grea, 
aproape ingrată- aceea de a selecta un 
câștigător, după o analiză temeinică, au numit 
unul. Primul mic jurnalist, dar cu perspective 
mari, este Andreea Moisiuc, elevă în clasa a 
VII-a. Tânăra domnișoară a primit premiul 
nostru alături de cele mai calde încurajări, 
printre aplauzele colegilor. 

Felicitări Andreea Moisiuc, felicitări 
doamnelor profesoare Andreea Răduță 
și Adina Băcilă, cele care au încurajat 
acești copii, și nu în ultimul rând, felicitări 
doamnei director Elena Predeșteanu pentru 
devotamentul său!

Primul mic jurnalist al Ţării Banatului
Ionela-Flavia FANU

Vineri, 28 octombrie, a avut loc un 
mare carnaval al toamnei, a cărui 

organizare a devenit deja o tradiţie în instituţia 
de învăţământ. Cu mic, cu mare, elevii claselor 
I-VIII au trecut pragul sălii de sport, fiind 
întâmpinați de acordurile muzicii lui Vivaldi, 
Toamna, din ciclul Cele patru anotimpuri. Au 
petrecut alături de cadrele lor didactice două 
ore de distracţie. Dovlecei, animăluțe, o solistă 
de muzică populară, personaje din povești sau 
desene animate (prințese, regi, regine, Albă ca 
Zăpada, Minnie, un pirat, o vrăjitoare bună)  
și-au dat întâlnire la noi, la școală, pentru a 

sărbători împreună Carnavalul toamnei.
Elevii au pregătit în prealabil, în cadrul 

activităţilor desfăşurate la clasă, colaje 
şi desene cu tematică autumnală, cu care 
au decorat sala. De asemenea, au folosit 
baloane colorate pentru ca atmosfera să fie 
cât mai veselă. Unii dintre ei (28 elevi) și-
au confecţionat sau cumpărat costume şi 
au făcut repetiţii pentru mica reprezentaţie 
artistică la care au participat vineri, și anume 
prezentarea costumelor și personajelor pe care 
le reprezentau, recitarea unei poezii despre 
toamnă, respectiv relatarea unei glume care 
să îi distreze pe spectatori. De asemenea, 11 
elevi au pregătit dovleci pe care i-au sculptat, 
decorat şi pictat pentru a-i prezenta și a spune 
o poveste despre ei.

Cele 14 perechi care s-au costumat, pe 
lângă probele menționate mai sus, au mai 
concurat și la probele următoare: aruncarea 
cărților de joc în pălărie, bărbieritul baloanelor, 
respectiv dansatul pe diverse genuri muzicale. 
Deliberările juriului, format dintr-un profesor 
și trei elevi, pentru secţiunile Carnavalului 
Toamnei au fost suficient de lungi încât să 

permită copiilor şi profesorilor să încingă o 
repriză de dans colectiv! S-au acordat premii 
și diplome, precum și cadouri pentru toți copiii 
participanți, atât pentru cei costumați, cât și 
pentru cei care au prezentat dovleci. 

Așadar, acești copii s-au bucurat de 
momente de distracție prin muzică, precum 
și prin jocuri şi competiții. Alături le-au fost 
colegii lor spectatori, precum și coordonatorul 
activității și cadrele didactice care au ajutat la 
buna realizare a acțiunii. 

Carnavalul toamnei, prilej de distracţie la Şcoala Gimnazială Coşteiu

Coordonatorul activităţii, 
Prof. Adina BăCILă

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan
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de Bata

anca Teodora JurMa  - director al Școlii Gimnaziale din Bata

Doamna director 
Anca Teodora 

Jurma este conștientă că 
învățământul traversează o 
perioadă dificilă, mai ales 
în mediul rural, însă caută 
mereu soluții pentru a veni 
în întâmpinarea elevilor cu 
toate cele de trebuință, con-
vinsă fiind că datoria școlii 
este să sprijine copilul în 

toate. Am discutat, așadar, cu domnia sa, despre 
principalele probleme ale actului educaţional  și 
posibile soluții: 

Doamnă director, vă mulțumesc în primul 
rând că ne-ați primit!

4Eu vă mulțumesc că ați venit la noi.
A început deja de ceva timp școala și sunt 

convinsă că v-ați stabilit niște priorități și pla-
nuri la care lucrați. Cu ce gânduri ați pornit la 
acest nou drum al cărții?

4În primul rând, în acest an am reușit 
să obținem sprijin pentru copiii cu cerințe 
educaționale speciale, avem 20 de copii care 

intră de acum în acest program. Am reușit 
să obținem și un post de profesor itinerant 
care, îi va ajuta la materiile importante: ro-
mână și matematică. Prioritatea primă pentru 
acest an școlar este să ridicăm nivelul actului 
educațional și să obținem niște rezultate bune 
la evaluarea națională din 2017.

Care au fost rezultatele la evaluările naționale 
din 2016?

4Din păcate, nu au fost chiar cele mai bune, 
nu s-au ridicat la nivelul așteptărilor noastre. 
Am putea să căutăm și anumite motive: în me-
diul rural numărul elevilor dintr-o clasă este 
redus, am avut în clasa respectivă nouă elevi, 
dintre care unul nu s-a prezentat. Din păcate, 
majoritatea copiilor din acea clasă au provenit 
din repetenție și atunci rezultatele nu au fost 
satisfăcătoare.

Din câte îmi spuneți despre acești copiii cu 
nevoi educaționale speciale, raportat la numă-
rul total al elevilor din școală, numărul lor este 
destul de mare. Care este cauza? 

4Cred că materialul genetic joacă un rol 
foarte important. Şi mediul social are de ase-

menea impact. Toate aceste condiții favori-
zează cumva dezvoltarea acestor elevi. La fel, 
în mediul rural se întâmplă ca unii copii într-o 
epocă a super tehnologizării să nu aibă acces 
la mass-media, unii nu dispun de internet și cal-
culator, poate fi și acesta un aspect de luat în 
calcul. Noi ne dorim să îi ajutăm să facă un pro-
gres, să îi învățăm noțiunile elementare.

Cum colaborați, ca reprezentat al instituției, 
cu autoritățile locale?

4Avem o colaborare foarte bună. Se poa-
te vedea acest lucru prin investițiile făcute în 
ultimii ani.

Aveți și o bază sportivă modernă…
4Da, așa este. Domnul primar și Consi-

liul Local răspund tot timpul, în măsura în 
care și posibilitățile dumnealor le permit, la 
cerințele școlii, iar noi încercăm să le asigurăm 
elevilor noștri condiții cât mai bune pentru 
desfășurarea actului educațional.

Domnul primar ºi Consiliul Local rãspund tot timpul la cerinþele ºcolii

Dialog consemnat de
Ionela-Flavia FANU

Ei sunt învățăceii clasei a V-a, care împreună cu domnul profe-
sor Vlad Popa deslușesc tainele universului la ora de geografie. 

Alături de ei, doamna director Anca Teodora Jurma:
Sorin Adochiţei
Darius Albu
Emanuel Alexi
Gybgyak Florina 
Ioana Jurma
Robert Petric
Nicoleta Rus
Ionela Slobodă

„Educaţia este însăşi viaţa”
 (John Dewey)

Educația și sănăta-
tea ar trebui să fie 

principalele domenii de 
interes pentru orice popor. 
Condiția pentru ca o so-
cietate să fie prosperă este 
ca sistemul educațional 
și sistemul de sănăta-
te să absoarbă cele mai 
multe fonduri, privite ca 
investiții vitale pentru bi-
nele comunității.

Iată că în comuna Bata Ziua Educației nu rămâne fără ecou, semn că 
se încearcă revitalizarea actului educațional prin diverse acțiuni. Doamna 
vicepreședinte al Consiliului Județean Arad Claudia Boghicevici a fost alături 
de copii în această zi, explicându-le cât de importantă este școala. De asemenea 
doamna Boghicevici a oferit câteva daruri simbolice pentru micii învățăcei.

Ziua Educaţiei 
a adus oaspeţi la Bata

Ionela-Flavia FANU

Duminica, 23 octombrie, a avut loc ședința 
publică a Consiliului Consultativ Bata. 

Aceasta s-a desfășurat în sala Căminului Cultu-
ral din Bata, unde au participat săteni din toate 
cele patru sate ale comunei. Invitații de onoare 
la această ședință au fost: domnul Iustin Cionca, 
președintele CJ Arad; doamna Claudia Boghice-
vici, vicepresedinte CJ Arad (fost ministru al Mi-
nisterului Muncii); domnul Florin Tolea, consili-
er judetean; domnul Ion Scheau, deputat; domnul 
Marian Toader, primarul comunei Zăbrani și 
domnul Ion Micurescu, primarul comunei noas-
tre. S-au purtat diferite discuții pe teme de interes general pentru comună și pentru societate, iar 
la final, participanții au primit câte un exemplar al Jurnalului interregional Banatul.

Invitaţi de onoare la Bata
Ovidiu Adrian ROŞU

Dezvoltăm infrastructura
Ionela-Flavia FANU

La Bata continuă să se deruleze lucrări de 
modernizare a străzilor.

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan
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 oaia 
de Cenei

Virgil Julian PoPa - profesor

Într-o zi în care 
toamna încă ne  

mângâia frunțile cu raze 
aurii și adieri line, am po-
posit la Cenei. Aici, școala, 
învelită cu culorile toam-
nei, era însuflețită de vocile 
a zeci de copii veseli, bu-
curându-se de ultimele zile 
calde, până când Sabazios 
va „elibera” anotimpul 

rece. La școală ne-a întâmpinat domnul profesor 
de biologie și educație tehnologică Virgil Julian 
Popa. Deși are numai 29 de ani a făcut din acti-
vitatea de predare un țel frumos:

Domnule profesor, cum ați ajuns la școala din 
Cenei?

4Ştiam că este post liber la catedra de bi-
ologie, am luat legătura cu doamna director 
și, prin examenul de ocupare a postului, am  
obținut acest loc.

Ce anume v-a îndreptat pașii spre activitatea 

didactică pentru că, așa cum știm, munca de pro-
fesor nu e una tocmai ușoară…

4Am ales să fac asta pentru că am un drag 
pentru copii. Îmi place să lucrez cu copiii. Am 
fost trei ani, înainte de a-mi începe cariera ca 
profesor, învățător la școala din Uivar. 

Cum apreciați relația școlii din Cenei cu pri-
măria?

4Primăria se implică mereu. De fiecare dată 
când am apelat la domnul primar, m-a ajutat cu 
mare drag și nu am fost niciodată refuzat. 

Care e satisfacția dumneavoastră cea mai 
mare ca profesor?

4Rezultatele pe care le obțin copiii și care 
denotă și interesul nostru, implicarea noastră. 
Când vezi că elevul a înțeles și obține rezultate 
bune, îți dai seama că ți-ai făcut datoria. Deși, 
acum educația familială și întregul mediu social 
lasă puțin de dorit în privința aceasta,  noi încer-
căm să reparăm pe cât se poate și să ne facem 
bine treaba.

Știu că ați urmat facultatea de biologie, dar 

ați mai urmat și facultatea de jurnalism. Ce v-a 
determinat să optați pentru biologie și activitatea 
educativă în detrimentul jurnalismului?

4Lipsa locurilor de muncă în domeniu. Pen-
tru că am încercat, dar nu oferă chiar ceea ce 
mi-am dorit eu. În primul rând, ca profesor ai  
timp liber pentru a-ți urma și alte pasiuni. Nu e 
foarte mult, dar atunci lucrezi într-un mediu cu 
program de 8-9 ore, poate și mai mult, e mai 
greu să mai faci ceva pe lângă. Iar ca jurnalist 
trebuie să fii disponibil la orice oră din zi sau din 
noapte.

Să nu uităm că la bază sunteți cadru didactic 
și haideți să le transmitem elevilor un mesaj

4Eu le spun să își urmeze instinctul.  Celor 
mai mari le spun ca  la liceu să meargă unde simt 
că se regăsesc. Pentru că un lucru făcut cu forța 
nu va da randamentul scontat. Să continue să 
învețe și să fie încrezători în forțele proprii!

Primãria se implicã mereu

Dialog consemnat de
Ionela-Flavia FANU

Poezie sârbă 
– Slavomir GVOZDENOVICI

Născut în 1953 la Belobreşca (judeţul Caraş-
Severin). Absolvent al Facultăţii de limba 

şi literatura sârbă de la Universitatea din Bucureşti. 
Membru al Uniunii Scriitorilor din România. 
Membru de onoare al Uniunii Scriitorilor din Re-
publica Serbia. Membru al Uniunii Scriitorilor 
din Republica Srpska. Redactor-şef al revistei 
Književni život. A publicat circa 30 de volume de 
poezie în limba sârbă. I-au apărut, de asemenea, 
mai multe antologii lirice în limba română, precum 
şi traduceri ale poeziei sale în engleză, franceză, 
germană etc. A tradus în limba sârbă mai multe 
cărţi de poezie ale unor poeţi români.

Două fărâme de pe masa mea
aşteptând dimineaţa.
O zi perfectă
pentru tălmăcirea istoriei.

Prezentare şi traducere 
Lucian ALEXIU

Ploaie ºi întuneric

Din albumul Banatului istoric

Ei sunt elevii clasei e VIII-a din Cenei: 

„Cunoaşterea există pentru a fi împărtăşită” 
(Emerson)

Raul Ardelean

Stefan Bacnan

Bryan Gal

Bogdan Grozav

Raul Lupaș

Rebeca Marcin

Miodrag Marcov

Diana Novac

Luiza Onulov

Izabella Petrovici

Andrada Rostogolea

Alexandra Stanciu

Laurențiu Szekereș

Maria Țibucanu

Rahela Vele

Alexandru Zăncanu.

Alături de ei, domnul profesor Virgil Popa 
care îi ajută să facă față lumii tot mai tehno-
logizate și care le arată cât de importantă este 
păstrarea ecosistemelor așa cum sunt ele pentru 
supraviețuirea planetei.

Nu moartea are ultimul cuvânt, ci învierea 
spre eternitate!

La numai 49 de ani, ne-a părăsit pentru tot-
deauna bunul nostru Bali Jani. 

Candela vieții sale, ce era alături de noi, 
s-a îmbrăcat în umbrele cele negre ale Zilei de 
Apoi. Pentru că a fost apreciat de întreaga co-
munitate, pentru că a ajutat în nenumărate rân-
duri aproapele, pentru că a fost un om apropriat 
Bisericii, ploaia care l-a însoțit pe ultimul drum 
a stat mărturie pentru toți cei prezenți că Dum-
nezeu caută să se înconjoare de oameni buni, de 
multe ori de o vârstă care nouă, după judecata 
pământească, ni se pare nedreaptă. 

Jovana StAN

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

În Banatul de altădată, mai precis în anul 
1909, la Cenei funcționa în Vila Uzba-

sich, cabinetul doctorului Gruber Gyula și maga-
zinul lui Zobay Kristóf.
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Minodora BlaJ - expert contabil 

Faimosul Laurence 
J. Peter spunea la 

un moment dat că „un eco-
nomist este un expert care 
va şti mâine de ce lucrurile 
prezise de el ieri nu s-au în-
tâmplat azi”. Cu siguranță 
un economist priceput, 
un contabil bun, este vital 
pentru bunul mers al unei 
organizații, fie ea de orice 
tip. La Birchiș am întâlnit-

o pe doamna expert contabil Minodora Blaj, care 
ne-a dezvăluit câteva aspecte ale contabilității și 
nu numai:

În primul rând, v-aș invita să vă prezentați citi-
torilor jurnalului nostru.

4Mă numesc Minodora Blaj, sunt expert 
contabil de câțiva ani buni. Am afacerea proprie 
pe servicii de contabilitate, expertiză contabilă 
și tot ce ține de partea financiară. Cabinetul meu 
este în Neudorf, comuna Zăbrani, și clienții mei 
sunt în mare parte primării, dar am și societăți 
comerciale și ONG-uri.

Cum ați ales această profesie? De cât timp 
practicați arta cifrelor?

4Din 1985. Sunt mulți ani, am trecut prin 
multe schimbări în sistem. O perioadă am lucrat 
la primăria Lipova, la impozite și taxe, un loc 
drag. Mi-a plăcut acolo, mi-a plăcut să lucrez cu 
oamenii, să ajut. Dar schimbările legislative din 
2010 m-au făcut să plec din sistem și să devin 
propriul meu stăpân. Şi astfel, din 2010, lucrez 
pe cont propriu. Satisfacții sunt, dar sunt și pro-
bleme destul de multe, mai ales că lucrăm în do-

meniul acesta cu instituțiile publice.
Cu ce probleme vă confruntați cel mai des?
4Legislația în general. De multe ori încurcă 

lucrurile, iar noi contabilii suntem cei care du-
cem situația la capăt, indiferent sub ce formă se 
prezintă. 

Ce îmbunătățiri credeți că ar ușura activitatea 
contabililor?

4Părerea mea este că ar trebui în primul 
rând ca toate actele normative existente să fie 
abrogate și să fie scoase alte legi. Cinci legi, mai 
multe nu, care să cuprindă toată activitatea. Nu 
avem nevoie de 1600 de ordonanțe, hotărâri, de 
ordine de miniștri. Nu mai știm, la un moment 
dat, când căutăm în legislație, de unde am plecat 
și unde ajungem.

Se întâmplă uneori să se suprapună sau să se 
contrazică legi?

4Da, să se contrazică mai ales. Se întâmplă 
să se abroge un articol dintr-o lege, dar nu se în-
tâmplă același lucru într-o altă lege în care apare 
și atunci se bat în cap, din păcate. Dar, în general, 
sunt satisfacții, financiare și, la final, când tragi 
linia, cel puțin din punctul nostru de vedere, și 
vezi o situație financiară frumos aranjată care îți 
oferă o grămadă de informații, e o plăcere.

Ca în orice meserie pe care o practici cu plăce-
re. Presupun că, atunci când ați luat decizia să vă 
creați propria afacere, ați avut sprijinul familiei.

4Așa este. Am avut tot sprijinul soțului. Am 
trei copiii pe care i-am adoptat încă de la naștere. 
Acum sunt mari. Cea mare are deja 27 de ani. 
Sunt copii buni, copii ascultători, fata cea mare 
lucrează cu mine, a terminat Facultatea de Ingi-
nerie a Mediului pentru că asta își dorea foarte 

tare, fiind foarte pasionată, dar și-a dat seama că 
la noi nu poți trăi cu vise și am luat-o să lucreze 
cu mine. Cea mijlocie are 21 de ani și lucrează la 
o firmă din Arad. Nu a vrut să continue studiile 
pentru că ea consideră că nu o ajută foarte mult.

În schimb are alte aptitudini.
4Da, îi place arta, frumosul, e pasionată de 

artele vizuale. 
Iar mezinul sau mezina?
4Mezinul. Băiatul are 19 ani și este student 

la  automatizări la Politehnica din Timișoara.
O universitate de prim rang. Felicitări! Și i-ați 

adoptat pe toți trei… Sunteți o eroină. Cum ați luat 
această decizie? De ce trei?

4Prima dată a venit fata cea mare, pe urmă 
cei mici, care erau frați, și i-am luat pe toți ca să 
nu rămână unul fără celălalt. Acum sunt mari și 
așteptăm nepoți.

Nu pot să spun decât că sunteți o adevărată 
mamă. Acum când vorbim, văd în colțul ochilor 
lacrimi de emoție. Se dovedește că vechiul nostru 
proverb: „mamă este cea care te crește, nu cea 
care te naște”, nu e o simplă vorbă.

4Mulțumesc! Nu știu dacă e așa, dar sunt 
convinsă că, atât cât a depins de mine, mi-am 
făcut datoria. Copiii apreciază și să știți că ei își 
cunosc părinții adevărați. Noi am vrut să crească 
cu adevărul, să-și cunoască originile. Iar noi am 
rămas părinții lor. 

Eu vă felicit și vă mulțumesc că mi-ați dat oca-
zia să cunosc o mamă minunată!

4Eu vă mulțumesc!

Pentru contabili sunt suficiente cinci legi bine puse la punct

Dialog consemnat de
Ionela-Flavia FANU

De ţinut minte:
Dr. Carmen POPESCU

Dependenţa de Internet a fost declarată 
boală mintală.

Studiile arată că pierderea telefonului mobil 
generează o panică similară cu cea provocată 
de o experienţă care pune viaţa în pericol.

Oamenii sunt mai fericiţi atunci când 

sunt ocupaţi. Acest lucru îi ajută să rămână 
optimişti.

Consumul de ciocolată eliberează în 
organism aceleaşi substanţe chimice care se 
secretă atunci când suntem îndrăgostiţi.

Nicio persoană oarbă nu a fost diagnosticată 
vreodată cu schizofrenie.

 Elevii de liceu din ziua de azi suferă de 
acelaşi nivel de anxietate ca pacienţii medicilor 
psihiatri din anii ‘50.

Când ne amintim un eveniment din trecut, 
ne amintim de fapt ultima oară când ne-am 
amintit de el. Nu ne amintim evenimentul în 
sine, ci amintirea lui.

La Birchiș se lucrează de zor la moderni-
zarea centrului civic. La final, rezultanta 

eforturilor va consta într-o parcare modern ame-
najată, un centru civic frumos aranjat, pavat și 
mobilat.

La Birchiş lucrările 
continuă

La Muzeul Satului din Timișoara se poa-
te vedea gospodăria olarului arădean din 

Birchișul sfârșitului de secol al XIX-lea, exact 
așa cum era odinioară. Gospodăria este compusă 
din casa de locuit, cu atelierul olarului și cupto-
rul de ars oale, încorporat.

Casa de olar din Birchiş este o construcţie bi-
celulară din lemn, pereţii sunt din bârne rotunde 
din lemn, îmbinate cu cheutori româneşti, lipiţi 
atât la interior, cât şi la exterior cu pământ, paie 
și  bălegar, fiind apoi văruiți. De-a lungul fațadei 
se întinde tradiționala prispă, continuată cu tinda de vară.

Casa se compune din tinda-atelier, având de-o parte camera de locuit, spre stradă. În tinda-
atelier este amenajat şi atelierul de olar cu roata, râşniţa de smalţ, poliţa de uscat vasele, copaie 
pentru lut şi dulapul pentru blide, iar în curtea casei se află cuptorul pentru ars oale. 

Birchiş, la Muzeul Satului 
din timişoara

Ionela-Flavia FANUIonela-Flavia FANU

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Vom pleca și noi cânva din viață / Și părinții sus ne-or întreba:
Ce mai face casa lor cea dragă, / Cine are grijă azi de ea?
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Florin Cheaua - primarul comunei Satchinez

La Satchinez sau sanc-
tuarul păsărilor dom-

nește armonia sufletelor 
calde și prietenoase. Chiar 
după Ruga comunei, am stat 
de vorbă cu domnul primar 
Florin Cheaua, mereu ama-
bil și ospitalier:

Domnule primar, am gă-
sit aici un mediu blând, pri-

etenos și cred că nu greșesc când spun că am 
întâmpinat o adevărată familie!

4Categoric! Suntem o mare familie aici și 
ne-am creat un mediu de lucru armonios, pri-
elnic pentru noi toți.

Știu că aveți o serie de treburi adminis-
trative, că acum principalele preocupări iau 
direcția infrastructurii, dar pentru că ați avut 
luna aceasta o zi însemnată pentru localitatea 
dumneavoastră, v-aș propune să vorbim puțin 
despre activitățile culturale. Ce anume ați or-

ganizat, domnule primar?
4Am avut două evenimente importante. 

Unul este reprezentat de hramul bisericii, așa 
cum tradiția a înrădăcinat această sărbătoa-
re prin părțile locului. În fiecare an, la 26 oc-
tombrie, sărbătorim sfințirea bisericii, care l-a 
luat drept protector pe Sfântul Dumitru. E o 
mare sărbătoare a localității, la care partici-
pă întreaga comunitate, iar noi le oferim un 
spectacol muzical, balul unde toată lumea se 
distrează. 

Care este relația cu Biserica?
4Din păcate, în ceea ce privește relația 

noastră, ca instituție, cu Biserica, legislația 
în vigoare nu ne permite să îi ajutăm, însă 
am reușit să obțin sponsorizări pentru ca în-
treg evenimentul să se desfășoare conform 
tradiției, cu toate cele de trebuință.

Care a fost cel de-al  doilea eveniment?
4În luna august, Consiliul Local a aprobat 

în unanimitate acordarea titlului de cetățean 

de onoare al comunei Satchinez domnului 
profesor Adrian Mircea Belciu. Într-un cadru 
festiv, la Căminul Cultural, cu participarea 
majorității consilierilor și a cetățenilor, i-am 
decernat personal această plachetă și o di-
plomă de onoare. Fiind profesor de istorie, 
i-am făcut și un mic cadou: un atlas. 

Felicitări domnului profesor Belciu și dum-
neavoastră pentru inițiativă! Ce le transmiteți 
cetățenilor dumneavoastră?

4Încă de când am fost instalat ca primar 
al acestei localități, le-am cerut să aibă încre-
dere în mine.  Ceea ce am promis, duc la în-
deplinire. E vorba de timp și de răbdare. Să 
fie convinși că totul va fi bine. De asemenea, 
le urez un călduros și sincer la mulți ani ce-
lor care poartă numele Sfântului Dumitru și 
celor care poartă numele Sfinților Mihail și 
Gavril, precum și al Sfântului Andrei, pentru 
că ne îndreptăm cu repeziciune spre sfârșitul 
toamnei. 

Suntem o mare familie!

În data de 26 octombrie, la Satchinez a 
avut loc o mare sărbătoare, dublată de 

un eveniment de mare însemnătate pentru is-
toria localității. Ruga, sub patronajul Sfântului 
Dimitrie sau, mai simplu, Dumitru, a fost ele-
mentul cultural reiterat în sânul tradiției satului 
bănățean. A început cu o slujbă de mulțumire, 
după care s-a tăiat tradiționalul colac, semn al 
belșugului și al vieții, iar apoi întreaga comuni-
tate s-a îndreptat spre Căminul Cultural pentru 
a petrece împreună. Primăria Satchinez, ținând 
la valorile comunității, promovând talentele 
locale, i-a invitat pentru a întreține atmosfera 
pe cei doi saxofoniști consacrați ai localității: 
Florin Ardelean și Florin Ianc. Aceștia, alături 
de orchestră și soliștii vocali Adriana Peștean și 
Sorin Branc, au oferit o frântură din folclorul 
bănățean autentic.

Marea surpriză a fost însă numirea domnu-
lui profesor de istorie Mircea Adrian Belciu, 
acum la pensie, ca cetățean de onoare al co-

munei. Domnul profesor a predat în perioada 
1973-1984, inițiind micuții învățăcei în tainele 
istoriei și ale geografiei. Atunci când domnia sa 
a ajuns aici, exista doar fundația și un parter al 
școlii. A intervenit pentru a extinde și a pune 
la punct clădirea respectivă, fiind astfel consi-
derat un adevărat ctitor al școlii. Era nevoie de 
noi săli de clasă şi a trebuit să fac tot ce pot, 
pentru a obţine aprobările, ne-a relatat dom-
nul profesor. Mai mult decât atât, a înființat și 
școala de la Hodoni, sat aparținător, când, între 
anii 1984-1994 și-a desfășurat activitatea peda-
gogică acolo. Generații peste generații au trecut 
prin mâna sa, iar comunitatea întreagă îl apre-
ciază și îl iubește. Hotărârea de a acorda titlul 
de cetățean de onoare al comunei Satchinez a 
fost luată în unanimitate de întreg colectivul, ca 
semn al profundei recunoștințe pe care i-o poar-
tă.  Domnul primar, în cadrul unei festivități 
solemne i-a înmânat Diploma de onoare și pla-
cheta, însoțite de un mic dar. 

Filosoful David Hume comenta istoria ca 
descoperire a principiului constant şi universal 
al naturii umane. Domnul profesor Belciu tre-
buie să fi știut acest lucru, dovadă că prin însăși 
opera sa contribuie la propagarea cunoașterii 
de-a lungul generațiilor, având la căpătâiul de-
zideratului său singura valoare ce dă vieții un 
sens: umanitatea.

Mare sărbătoare la Satchinez

Intră un popă într-un restaurant, se aşea-
ză la masă. Cheamă ospătarul şi îl în-

treabă:
- Fiule, balenă aveţi?
- Nu, părinte.
- Caşalot aveţi?
 - Nu, părinte.
 - Rechin aveţi?
 - Nu, părinte.
- Atunci dă-mi o costiţă de porc afumată şi 

Dumnezeu mi-e martor că am vrut să mănânc 
peşte.

Să învăţăm a râde!Din albumul Banatului istoric

Această casă ruptă parcă din poveștile bunicilor, 
se găsește în comuna Satchinez. Este o casă 

tradițională, specifică Banatului de pustă, ridicată pe vre-
mea șvabilor conform viziunii acestora despre viață.  Au 
lăsat în urma lor, în locurile unde au fost colonizați, sate și 
orașe înfloritoare. „Şvabii s-au stabilit într-o zonă în care 
turcii au lăsat prăpăd, unde au fost epidemii de ciumă, cu 
ţinuturi depopulate, cu mlaştini, sălbăticie şi boli. În toată 
zona de la Partium, în Banat, Hunedoara, Alba şi Mehe-
dinţi a supravieţuit, după plecarea turcilor, mai puţin de 
opt la sută din poluţia băştinaşă”,  a declarat istoricul Mi-
chael Sellne.

Pagină realizată de Ionela-Flavia FANU

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Domnul primar Florin Cheaua înmânând recunoștința 
comunei domnului profesor Belciu



22. noiembrie

 oaia 
de Biled

Pagină realizată de Gheorghe MIRON

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Mare sărbătoare și multă emoție poziti-
vă a fost în 8 noiembrie, în frumoasa 

comună Biled, condusă de destoinicul și har-
nicul primar Cristian David. Biserica ortodo-
xă din localitate și-a serbat hramul, cu prilejul 
marii sărbători religioase de Sfinții Mihail și 
Gavrilă, un prilej minunat pentru ca locuitorii 
comunei să mai lase treburile și necazurile la 
o parte și să-și dea întâlnire în pace și bucurie 
pentru a sărbători cea mai importantă zi dedi-
cată serviciului divin, dar și distracției lumești 
- Ruga bănățeană.

Cristian David le pregăteşte 
alte surprize bilezenilor

Totul a început la ora 16, când oamenii, cu 
mic cu mare, femei și bărbați, înveșmântați 
în cele mai frumoase și curate haine și cu 
încălțări strălucitoare în picioare s-au reu-
nit în sfânta biserică ortodoxă. Au ştiut și de 
ce. L-au avut  exemplu chiar pe tânărul și pe 
vrednicul edil Cristian David, reales în funcție 
în iunie 2016. Edilul a fost chiar Nașul Ru-
gii, pentru a doua oară. Fiindcă evenimentul a 
fost unul cu totul deosebit, au venit și invitați 
pe măsură: șeful executiv al PSD Timiș, Că-
lin Dobra, consilier județean, primul pe listă 
pentru Camera Deputaților, și Eugen Dogaru, 
primul pe listă pentru Senatul României. Doi 
fruntași ai partidului, care de-a lungul tim-
pului au deținut funcții foarte importante în 
administrația județului Timiș. Domnul Dobra 
a fost vicepreședintele Consiliului Județean 
Timiș, iar domnul Dogaru, prefect și sub-
prefect al județului. Cu acest prilej, Cristian 
David a spus: „Sărbătoarea Sfinților Mihail și 
Gavril reprezintă Hramul Bisericii ortodoxe 
din Biled, atunci când a fost sfințit lăcașul re-
ligios, și de aceea marcăm și noi acest mare și 
important eveniment. Oamenii vin cu drag la 
slujba religioasă, apoi să se distreze la Cămi-
nul cultural, să asculte muzică și să danseze. 
Așa e tradiția și noi o păstrăm. Cum îi stă bine 
bănățeanului, oaspeții speciali ai rugii au fost 
chemați să servească și o masă cu bucate deli-
cioase şi să bea un pahar de pălincă, apoi a în-

ceput cântecul, jocul și voia bună. Oamenii au 
venit cu încredere şi în număr impresionant, 
atraşi de acest eveniment religios şi apoi de 
marele rapsod Tinu Vereşezan. Eu sunt Naşul 
Rugii pentru a doua oară. Aşa s-a considerat 
de comun acord – preoţii, împreună cu mine 
şi alături de enoriaşi – ca primarul comunei să 
fie Naşul Rugii în 2016. Eu am acceptat. Le 
doresc bilezenilor multă sănătate şi fericire. 
Îi atenţionez pe locuitorii comunei că le pre-
gătesc mari surprize în următoarea perioadă, 
până la Anul Nou. Va mai urma să sărbătorim 
împreună Ziua Naţională în 1 Decembrie, cu 
joc şi voie bună, tot aici, la Căminul cultural, 
şi, de asemenea, vom aprinde şi un brad fru-
mos, cu prilejul Crăciunului. Încă o dată le 
urez dragilor mei bilezeni La mulţi ani şi nu-
mai bine!”, a explicat Cristian David. 

Călin Dobra: 
„Ruga a fost o reuşită”

Slujba religioasă de la biserică a fost un bun 
prilej pentru ca sătenii să îşi purifice sufletele, 

ascultând cuvântul de învăţătură al preoţilor. 
Liniştea solemnă şi chipul sfinţilor de pe icoa-
ne, peste care trona cu delicateţe Iisus Hris-
tos, te îndemna la meditaţie şi la rugăciune. 
De unde vine cuvântul care dă şi numele mi-
nunatei sărbători creştine specifice Banatul? 
Evident că de la rugăciune. Carismaticul preot 
Radu Reja ne-a explicat: „În 1979, când eu am 
venit la Biled ca preot, nu se ţinea ruga aici. 
Nu exista nici tăierea colacului. Încet-încet am 
reuşit să introduc Sărbătoarea Rugii în Biled. 
Am făcut şi capela. Trebuia să facem ceva de 
ziua bisericii ca să ne umplem sufletele du-
hovniceşte. Ca preot trebuie să inspiri iubire 
şi încredere la oameni. Atunci era şi dificil să 
ţii ruga, fiindcă nu exista pâine şi mâncare, dar 
foarte important este ca rugăciunea să se des-
făşoare în biserică, dar oamenii vor ca cealaltă 
parte să fie importantă –cheful. Căutaţi Împă-
răţia cerului şi toate celelalte vi se vor adăuga 
vouă – spun învăţămintele bisericii. Oamenii 
înţeleg invers: căutaţi pe toate celelalte, mai 
vedem cu Împărăţia cerului. Există sau nu? Au 

fost multe predici susţinute de mine în biseri-
că, să explic cum stă cu Împărăţia cerului. Via-
ţa nu se termină aici pe pâmânt. Va veni viaţa 
de Dincolo. Ruga înseamnă serbarea zilei nu-
melui bisericii din localitate, care este Mihail 
și Gavril, doi îngeri foarte importanți pentru 
creștini, și este bine ca oamenii să se adune la 
biserică, să asculte slujba religioasă. Mesajul 
Bisericii Ortodoxe către bilezeni este așa cum 
a zis și Hristos: Previgheați și vă rugați pen-
tru a nu cădea în ispită, deoarece fără Dumne-
zeu și fără iubire este grav”, a explicat preotul 
Radu Reja. 

Călin Dobra, fostul vicepreședinte al Con-
siliului Județean Timiș, acum șeful Grupului 
de consilieri județeni PSD, a fost la loc de 
cinste cu prilejul Rugii bănățene de la Biled. 
Pentru dumnealui evenimentul a fost încă un 
motiv de întâlnire directă cu oamenii, de a dis-
cuta și de a se bucura alături de ei. Ruga a fost 
un prilej minunat de a fi împreună cu sătenii și 
de a le cunoaște problemele, dar și bucuriile. 
Călin Dobra, cu siguranță, viitorul deputat de 
Timiș, ne-a declarat: “Orice moment în care 
mă întâlnesc cu bănățenii mei e un prilej de 
bucurie. Tradițiile noastre trebuie continuate 
și respectate. Legat de Ruga de la Biled, am 
apreciat buna organizare, deschiderea oame-
nilor, implicarea primarului și a consilierilor. 
A fost un eveniment reușit, din toate punctele 
de vedere. Acum, la începutul campaniei elec-
torale pentru alegerile parlamentare, mesajul 
meu către bilezeni nu e unul politic, ci ține de 
prioritățile noastre ca județ. Vreau să moderni-
zăm fiecare localitate, să sprijinim demersurile 
făcute de comunitatea din Biled, de primarul 
de aici, Cristian David, să aducem investiții 
durabile în zonă, să dezvoltăm localitatea”, a 
spus Dobra. Ruga de la Biled a fost într-adevăr 
o mare reușită. Oamenii s-au încins la joc până 
târziu în noapte, cuprinși de voie bună și de 
momentul înălțător al rugii. În 8 noiembrie, pe 
bilezeni i-a încântat cu muzica lui unul dintre 
cei mai de seama rapsozi ai Banatului - Tinu 
Veresejan, alături de Formația Alin Mițiga și 
soliștii Alina Vințat și Mihai Mardari.

Ruga Bănăţeană de la Biled
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 oaia Administraþiei
Bazinale de Apã Banat

Proiectul cu impact transfrontalier „Repa-
rarea infrastructurii de navigație pe cana-

lul Bega”, elaborat de Administraţia Bazinală de 
Apă Banat în parteneriat cu Consiliul Judeţean 
Timiş, a primit finanţare din fondurile progra-
mului IPA (Interreg Cooperare Transfrontalieră 
România – Serbia).  

Atât partea română, cât şi cea sârbească şi-au 
propus să dezvolte prin acest parteneriat infra-
structura transportului de navigaţie pe Canalul 
Bega, care va redeveni astfel navigabil, aşa cum 
era el cunoscut înainte de 1958, când navigaţia 
pe canal în sectorul românesc a fost închisă.

Deoarece Canalul Bega Navigabil, amenajat 
cu aproape 250 ani în urmă, este din punct de 
vedere hidrotehnic o construcţie cu amenajări 

tehnice deosebite şi, mai ales, cu semnificaţie 
istorică, toate lucrările hidrotehnice pentru    re-
abilitarea nodului hidrotehnic Sânmihaiu Ro-
mân sunt în conformitate cu practicile și poli-
ticile naționale și europene și se încadrează în 
Strategia națională de management al riscului la 
inundații pe termen mediu și lung.

Pe sectorul românesc, obiectivul principal al 
proiectului este refacerea nodului hidrotehnic 
Sânmihaiu Român, dar pentru întreţinerea Cana-
lului Bega în vederea navigabilităţii se vor achi-
ziţiona o dragă și două barje; pentru asigurarea 
în condiţii optime a navigabilităţii se va asigura 
semnalizarea canalului navigabil şi se va efec-
tua şi un studiu de fezabilitate pentru   realizarea 
punctului de trecere a frontierei.

Administraţia Bazinală de Apă Banat va reabilita nodul 
hidrotehnic Sânmihaiu Român pe fonduri IPA

În perioada 11-14 octombrie, au avut  loc ve-
rificările de toamnă ale obiectivelor de inte-

res comun româno-sârbe, pentru apărarea împotriva 
inundaţiilor şi gheţurilor pe teritoriul românesc. 

Aceste verificări se realizează în conformitate 
cu art. 28 al Regulamentului comun de apărare 
împotriva inundaţiilor şi gheţurilor pe cursurile de 
apă al obiectivelor hidrotehnice care formează sau 
sunt întretăiate de frontiera de stat româno-sârbă.

Verificările au drept scop urmărirea exploatării 
şi întreţinerii lucrărilor aflate în zona comună de 
interes şi vizează cursurile de apă: Caraş, Vicinic, 
Bârzava, Timiş, Bega Veche.

„Sunt examinate digurile de apărare de pe cur-
sul Bârzavei de la podul din localitatea Partoş până 
la frontiera de stat, digul de apărare mal stâng al 
cursului de apă Timiş de la Acumularea Gad până 

la frontiera de stat, digul de apărare mal drept  al 
cursului de apă Timiş de la localitatea Rudna până 

la frontiera de stat, digurile de apărare de pe cursul 
de apă Bega Veche din localitatea Cenei până la 
frontiera de stat, staţia de pompare Cenei şi toa-
te construcţiile hidrotehnice  aflate pe cursul de 
apă Vicinic, dar şi întreţinerea corespunzătoare a 
cursurilor de apă vizate. Fiecare vizită în teritoriu 
urmăreşte acelaşi scop comun, şi anume siguranţa 
lucrărilor de apărare împotriva inundaţiilor”, a de-
clarat Titu Bojin, directorul Administraţiei Bazina-
le de Apă Banat.

Delegaţia română întruneşte experţi din cadrul 
Ministerului Mediului şi Schimbărilor Climatice, 
din cadrul Administraţiei Naţionale „Apele Ro-
mâne”, din cadrul Administraţiei Bazinale de Apă 
Banat şi din cele două Sisteme de Gospodărire a 
Apelor Timiş şi Caraş-Severin.

Verificări de toamnă comune româno-sârbe 
în spaţiul hidrografic Banat 

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Titu BOJIN - Director al Administraţiei Bazinale de Apă Banat

Domnule director vă 
mulțumesc pentru 

amabilitatea dumneavoas-
tră de a dialoga cu mine, 
ori de câte ori îmi cere „mi-
sia”.

4Vă primesc cu bu-
curie sinceră, cu atât mai 
mult cu cât acest minunat 
jurnal interregional „Ba-
natul” a fost numit recent 
de către Înaltpreasfințitul 

Ioan Bibilia Banatului. Un mai onorant elogiu 
adus muncii dumneavoastră și celor prezenți în 
paginile sale nu există. Felicitări!

Domnule director, pentru oamenii nefamiliari-
zați, care este semnificația codurilor de culori 
privind avertizările hidrologice?

4E bine că îmi puneți această întrebare, e 
o dovadă că cititorii dumneavoastră chiar sunt 
interesați de pagina noastră.

Fără îndoială.
4În acest caz, vă pot spune că în cazul co-

dului galben vorbim despre un risc de viituri sau 
creșteri rapide ale nivelului apei, neconducând 
la pagube semnificative, dar  care necesită o vi-

gilență sporită în cazurile de activități sezonie-
re expuse la inundații.

Atunci când ne confruntăm cu codul portoca-
liu?

4Codul portocaliu semnifică riscuri de vi-
ituri generatoare de revărsări importante de 
apă susceptibile de a avea impact semnificativ 
asupra vieții colectivităților și siguranței bunuri-
lor și persoanelor.

Iar codul roșu?
4Codul roșu ne aduce în pragul unui risc de 

viituri majore. În acest caz, putem vorbi de o 
amenințare directă și generalizată asupra sigu-
ranței persoanelor și bunurilor.

Domnule director, haideți să ieșim din sfera 
muncii dumneavoastră de zi cu zi. Final de cam-
panie în America. Un nou conducător. Cum co-
mentează omul politic Titu Bojin alegerea ame-
ricanilor.

4Domnișoară, eu nu mă doresc privit ca 
un om politic. Eu am fost și voi fi un om aflat 
mereu în slujba semenilor mei. Din această per-
spectivă, vă pot răspunde că respect opțiunea 
poporului american, fără a o comenta.

Să ne apropiem de casă, domnule director, 
cum comentați apropiatele alegeri parlamentare 

de la noi?
4După cum știți, eu am renunțat să fac par-

te dintre cei care se pregătesc să solicite votul 
poporului român pentru a fi parte din Parla-
mentul României.

De ce ați renunțat?
4Am renunțat și pentru că trăiesc într-o 

țară în care dacă un cîine mușcă un om nu e o 
știre de presă. Dar dacă un om mușcă un cîine, 
asta da, e o știre de presă.

Sunteți, domnule director, un interlocutor ex-
trem de atent la viitura cuvintelor. Ce reprezintă 
Banatul pentru dumneavoastră, că indiferent de 
ce funcție vi s-ar oferi în altă parte o refuzați?

4Domnișoară Ionela, parafrazându-l pe 
Înaltpreasfințitul Mitropolit, te asigur că pen-
tru mine Banatul reprezintă vorețul Raiului.

Cum ați dori să încheiem acest interviu?
4Cu gândul la toți cei care poartă numele 

Sfântului Andrei, cel întâi chemat la apostolie, 
Ocrotitorul României. Şi desigur, cu sincere 
urări de sănătate și viață lungă pentru toți pur-
tătorii numelui său.

Pentru mine Banatul reprezintã voreþul Raiului

Dialog consemnat de
Ionela-Flavia FANU

- R -

- R -
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o nouă ediŢie a „Zilei cinStirii”

Cuvântul de salut rostit de domnul Vasile Todi: 

Înaltpreasfinția Voastră,
Domnilor președinți de Consilii județene,

Doamnelor și domnilor primari,
Distinse domnule profesor Gheorghe 

Frigioi, primar al Comunei Crucea din 
județul Constanța,

Aceas tă  în tâ ln i re  îmi  c reează 
oportunitatea de a afirma încă o dată 

unul dintre principiile fundamentale pe care 
s-a bazat întotdeauna Uniunea Jurnaliștilor 
din Banatul Istoric: personalitățile politice 
sunt create și acreditate de votul public, 
astfel încât dumneavoastră sunteți de jure 
cei mai legitimi reprezentanți ai urbei pe 
care o administrați.

Pentru mine este onorant că ați răspuns 
invitației Uniunii Jurnaliștilor din Banatul 
Istoric, relația noastră ilustrând în fapt 
una din dimensiunile fundamentale ale 
democrației. Pentru Uniune, partener 
media al Asociației Primăriilor din Banatul 
Istoric, prezentarea publică a realizărilor 
administrați i lor din Țara Banatului 
constituie o datorie de onoare, 
publicațiile noastre reprezentând 
chintesența vieții comunităților din 
regiunea noastră.

Întâlnirea de astăzi de la Buziaș 
este un moment al  colaborări i 
firești între lumea presei de calitate, 
pe care Uniunea Jurnaliștilor din 
Banatul Istoric și eu o reprezentăm 
și dumneavoastră, cei care sunteți 
gestionarii cotidieni ai problematicii 
Banatului istoric.

Mă bucur și vă salut pentru faptul că 
ați venit astăzi la Buziaș, reședința de 
acum consacrată a lumii comunităților 
noastre. Continuăm împreună și este 
în principal meritul dumneavoastră, stimați 
aleși, este meritul în egală măsură al 
alegătorilor dumneavoastră.

Eu, prin ceea ce reprezintă Uniunea 
și, repet, datorită dumneavoastră îmi 
fac datoria de a prezenta corect și real 
viața Banatului nostru. Nu cred într-o 
presă cinică și cu orice preț critică. Din 
acest motiv nu voi insinua noi motive și 
dimensiuni de colaborare.

Dragii mei, Banatul și țara sunt în 
fața unui scrutin electoral important, 
prilej optim de a reitera, prin intermediul 
jurnalul interregional Banatul, al Scrisului 
bănățean și al Micul Jurnal al primăriilor, 
că democrația este prin excelență rezultatul 
votului bănățenilor și românilor.

Și pentru că noi nădăjduim că noul 
legislativ al României va reglementa prin 
noi acte normative asocierea administraţiilor 
publice, și că această colaborare va avea ca 
fundament principiile care ne-au guvernat 
existența împreună de-a lungul ultimilor 
ani: dumneavoastră, legitimați de votul 
cetățenilor, și noi, Uniunea, o instituție 
fundamental liberă și obiectivă a societății 

civile românești, consider că dezvoltarea 
proiectului cooperării noastre, început la 
Coșteiu, va fi temporal fezabil în primăvara 
anului viitor.

Până atunci, această întâlnire a noastră, 
cu edili din patru județe aparținând 
întregului spectru politic, reprezintă atât 
pentru Înaltpreasfințitul Părinte Mitropolit, 
cât și pentru mine o dovadă de netăgăduit a 
faptului că Uniunea este apolitică și nu face 
decât să promoveze interesele comunităților 
din Banatul istoric, și spun acest lucru 
pentru că unul din crezul acestei lumi pe 
care o reprezint, al Banatului istoric și al 
publicațiilor pe care le coordonez este că 
viața și lumea nu sunt abstracte, ele se referă 
în fapt la oameni, oamenii care formează 
comunitățile, comunitățile care, vă rog să 
mă scuzați pentru cuvinte importante, în 
fapt sunt popoarele și națiunile.

Uniunea afirmă și,  dacă nu erați 
dumneavoastră, pentru mine era imposibil 
să fac asta, că oamenii Banatului indiferent 
de apartenența lor etnică sunt parte a țării 
mele, România. Dovadă această zi în care 
un om al Dobrogei, al Dobrogei readusă 

patriei române, în 1885 de Carol I, este 
sărbătorit astăzi în Țara Banatului.

Înaltpreasfințite Părinte Mitropolit, 
domnilor președinți, doamnelor și domnilor 
primari, ne aflăm aici pentru că Uniunea 
Jurnaliștilor din Banatul Istoric, ca urmare a 
hotărârii Senatului său, premiază, în cadrul 
Zilei Cinstirii, cu cea mai înaltă distincție 
a sa - Diploma de Excelență cu Plachetă 
- un bărbat de o noblețe aparte, un edil 
care a susținut dorința Uniunii de extindere 
a spațiului său de exprimare jurnalistică 
în ținutul Dobrogei apostolice, încă din 
începuturile sale, și pentru mine este un 
moment de mândrie că aici, în Banatul 
meu sfânt și etern european, pot să-i spun 
domnului primar Gheorghe Frigioi: De la 
noi de acasă te premiez la mine acasă!

Răspunsul domnului Gheorghe Frigioi, primarul 
comunei Crucea, rostit după primirea distincției:

 

Înaltpreasfinția Voastră, domnilor 
președinți de Consilii Județene, 

stimați colegi, onorați invitați, frate Vasile, 
într-adevăr, cu ceva timp în urmă, mai exact 

la jumătatea anului trecut, purtam o discuție 
cu cel pe care de atunci îl numesc „fratele 
meu, Vasile”, o conversație despre ceea ce 
înseamnă legătura între zonele istorice ale 
țării, despre locul de unde răsare soarele și 
despre locul în care apune.

Legătura pe care a realizat-o, ulterior, 
domnul Todi între toate regiunile țării și, 
în special, dintre Dobrogea și Banatul 
istoric este o legătură sufletească, frățească, 
istorică, dacă vreți, o legătură care în 
același timp obligă.

Ne bucură și mă bucură și vă mulțumesc 
din suflet pentru înalta distincție acordată 
azi mie, aici în orașul-stațiune Buziaș, 
locația de acum cunoscută a instituției 
dumneavoastră. Vă mulțumesc tuturor 
pentru că ați găsit în acest loc care se 
numește Crucea unul în care drumurile 
istorice de la Pontul Euxin se întretăiau cu 
drumurile de la Dunăre, respectiv cetățile 
Tomis, Callatis cu cetatea Capidava, 
Ulmetum, Casium și toate celelalte 
localități, că ați găsit în acest loc, cum 
spuneam, o așezare unde mereu veți fi 
beneveniți.

Această locali tate pe care o 
reprezint și reprezint, vreau să cred, 
întreaga Dobroge, întreaga Sciție 
Minor, care este și va fi întotdeauna 
și îi va sprijini și îi va îmbrățișa pe 
oamenii care vor să deschidă drumuri, 
să arate ce este bun și ce trebuie făcut. 
Să nu uităm stimați colegi că datorită 
nouă, și de multe ori suntem modești, 
țara aceasta a făcut pași însemnați. 
Noi suntem cei care, împreună cu 
președinți de Consilii Județene, cu 
binecuvântarea Sfinților Părinți, am 
realizat drumuri, am clădit școli, 
grădinițe, am reparat biserici. Să nu 
ne fie rușine să o spunem și să le 

aducem aminte acelora care uită că noi 
ridicăm România, să le aducem aminte că 
noi mai picurăm în sufletele copiilor un pic 
de sentiment patriotic.

Vă mulțumesc din suflet! Este o 
binecuvântare pentru mine și familia mea 
să fim în preajma Înaltpreasfiției Sale Ioan, 
Mitropolit al Banatului istoric și președinte 
de onoare al jurnalului interregional 
„Banatul”, este o cinste să fim alături de 
domnii președinți ai consiliilor județene, a 
stimaților mei colegi, dintre care pe mulți 
i-am reîntâlnit pentru că noi ne întâlnim 
anual la București, la Asociația Comunelor. 
Iar această „Asociație a Primăriilor din 
Banatul Istoric” trebuie să fie liantul 
pentru toate celelalte formațiuni active ale 
primarilor. Toți trudim pentru același scop: 
acela de a încerca să reducem diferența 
dintre rural și urban, să aducem omul, 
să îi dăm însemnătatea. Și, dați-mi voie, 
așa cum discutam odată cu fratele Vasile, 
facem parte și fac parte, și mă consider un 
norocos, dintre nebunii care mai gândesc și 
simt pentru țara asta un sentiment aparte. 
Vă mulțumesc din suflet!

buZiaŞ, 25 octombrie 2016


